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La 1 octombrie, tn Institutele de 
Invătămînt Superior din țara noastră 
a început un nou an universitar, o 
activitate multilaterală, care angre
nează deopotrivă pe studenți și cadre
le didactice în munca de studiu în 
domeniul de specialitate, de ridicare 
a nivelului ideologic și politic, de cer
cetare științifică și de verificare în 
practică a cunoștințelor dobindite.

Pentru studenții din Institutele de 
Invățămint Superior agricol, viitorii 
ingineri agronomi, horticultori, zoo- 
tehnîști, medici veterinari, ingineri

NICOLAE VARACHIU 
laureat al Premiului de Stat 
director tehnic în Ministerul 
Agriculturii și Silviculturii

fun- 
care

u

în aceste zile pe ogoarele 
raionului Sînnicolaul Mare

Zilele de toamnă sînt 
toile prețioase. Cîștigat 
ieste acela care le folo
sește din plin. Acest lu
cru este cunoscut oa
menilor muncii de pe 
ogoarele raionului Sîn
nicolaul Mare, regiunea 
Timișoara, raion com
plet colectivizat. De a- 
iceea, ei au început din 
ivreme pregătirile pen
tru campania de toam
nă. Peste tot cuprinsul 
raionului, cimpul frea
mătă de viață. Se re
coltează sfecla de za
hăr, floarea-soarelui, po
rumbul ; se însămînțea- 
ză. Muncitorii de la 
Icele 11 gospodării agri, 
fcole de stat și membrii 
tHor 25 de gospodării 

icole colective din 
._.on, dau acum bătă
lia asigurării unei re- 
tolte bogate în anul ce 
(vine.

Pînă zilele trecute, 
In raion au fost execu
tate arături adinei pe o 
suprafață de 33.333 hec
tare, ceea ce reprezintă 
«n procent de 88 
sută față de plan, 
efectuarea acestei 
crări se evidențiază __ 
lectiviștii din Beșenova

la 
La 
lu- 
co-

Veche, care și-au înde
plinit planul sută la 
sută (2.411 ha), cei din 
satul Pordeanu cu 1.108 
ha, din Sîmpetru Mare 
cu 114 ha, precum și 
gospodăriile de stat din 
Tomnatic, Sînnicolaul 
Mare, Beșenova Veche, 
care și-au realizat pla
nul la această lucrare în 
proporție de 74—100 la 
sută.

Au fost pregătite, de 
asemenea, pentru însă
mînțările de toamnă, în
semnate suprafețe de 
teren.

Acordînd o atenție 
deosebită îngrășării te
renurilor, gospodăriile 
agricole colective din 
raion au încorporat sub 
brazdă pe o suprafață 
de 673 ha, cantitatea de 
13.740 tone îngrășămin
te naturale și au apli
cat pe 359 ha, 82 tone 
îngrășăminte chimice. 
Cele mai mari cantități 
de îngrășăminte natura, 
le le-au aplicat colecti
viștii din Variaș (2.000 
tone), Beșenova Veche 
(1.200 tone), Șandra, 
Beba Veche și altele.

In vederea asigurării 
unei baze furajere sub-

stanțiale și suficiente, 
se execută în raion și 
însilozarea furajelor cu 
16 tocători mecanice și 
38 tocători simple. Pînă 
în prezent au fost însi- 
lozate 25.383 tone de 
nutreț din care 16.141 
tone la cele 25 gospo
dării agricole colective.

In ceea ce privește e- 
liberarea terenurilor în 
vederea însămînțărilor. 
pînă la această dată în 
raionul 
re au 
proape 
clă de 
ducție 
3.028 ha cu floarea-soa- 
relui, 1.600 ha cu car
tofi, precum și 6.283 ha 
cu porumb.

In ce privește însă
mînțările, pînă zilele 
trecute în raion au fost 
semănate cu rapiță 549 
ha și 466 ha cu orz. 
Fruntașe la însămînța- 
tul orzului sînt: gospo
dăria colectivă din co
muna Nerău și gospo
dăriile de stat Variaș, 
Saravale și Periam.

Sînnicolaul Ma- 
fost recoltate a- 
1.000 ha cu sfe- 
zahăr, cu o pro- 
de 32.997 tone,

I. SBÎRCIOG 
corespondent

în raionul Craiova

Ritmul arăturilor și însămînțărilor 
poate și trebuie să fie grăbit

Anul acesta, odată în plus, colecti
viștii din comuna Castranova s-au 
convins că arătura și îndeosebi semă
natul cerealelor de toamnă făcute din 
vreme și în sol îngrășat cu gunoi de 
grajd, ie răsplătește din plin străda
nia. In vară, ei au obținut în medie 
cîte 1.600 kg grîu la ha. Și acum, în 
toamnă, ei au trecut la executarea lu
crărilor de sezon la timpul potrivit. 
Răspunzînd chemării Comitetului re
gional de partid și a Comitetului exe
cutiv al sfatului popular regional, ei 
și-au intensificat eforturile și în săp- 
tămîna record de la 21—27 septem
brie, au reușit printre altele, să în- 
isămînțeze 120 ha cu grîu și 60 ha cu 
orz de toamnă. Rezultate bune s-au 
obținut în executarea, muncilor de 
toamnă și în alte părți. In 13 
din cele 29 comune ale raionului, prin
tre care Coșoveni, Ghercești, Leu, 
Ghindeni, Cernele etc., recoltatul po
rumbului a fost terminat. Colectiviștii 
din satul Gioroc au terminat în aceste 
zile semănatul orzului, iar cele 2 gos
podării de stat din Romanești 
Breasta au terminat însămînțatul 
pitei și secarei furajere, iar acum 
resc cu semănatul griului.

Din păcate însă, ritmul executării 
lucrărilor de toamnă nu este peste tot 
iacelași. Dacă în ce privește recoltă
rile, s-au depus eforturi susținute pen
tru ca ele să fie făcute într-un timp 
cît mai scurt, apoi nu același lucru 6e 
poate spune despre executarea lucră
rilor de oregătire a terenului și însă- 
’’■mțarilor. Deși pînă la 28 septembrie 

.rea-soarelui fusese recoltată în în
tregime, sfecla de zahăr în proporție 
de 97 la sută, iar porumbul în pro
cent de 88,6 la sută, pînă la aceeași 
dată nu fuseseră 
pentru însămînțări 
față de 8.187 ha, 
sută din plan și se 
477 ha grîu și orz 
planificate.

Planul de măsuri întocmit de raion 
prevede printre altele ca însămînțările 
să se termine în 17 zile lucrătoare, a- 
dică data de 1'5 octombrie trebuie să 
găsească raionul Craiova cu însămîn- 
țările terminate. Potrivit graficului, 
dacă cele 16 semănători ale S.M.T.- 
ului Cîrcea, plus cele 25 semănători 
cu tracțiune animală, la care se a- 
daugă și cele 4.320 atelaje ar fi lu
crat din plin, s-ar fi putut realiza zil
nic cîte 2.069 ha la însămînțări. Ori, 
față de cele numai 477 ha însămînța- 
te cu grîu și orz, rezultă că în raion 
6-3 lucrat cu mult sub posibilități.

'alizînd împreună cu șeful secției 
cole raionale tov. ing. Mihail Du- 

imtrașcu. rămînerea în urmă a arătu
rilor și însămînțărilor, am dat de cau
zele care au dus la rezultatele nega
tive mai sus arătate. Una dintre a- 
cestea o constituie faptul că în unele 
comune printre care Pleșoi, Beloți, 
Brabova, Șopot și Gogoși, de pildă, 
cu toate îndrumările date, țăranii mun. 
citori cu gospodării individuale nu ri
dică de pe teren, odată cu știuleții și 
cocenii de porumb. Nu e de mirare 
deci că în aceste comune, arăturile 
pentru însămînțări sînt rămase mult

Și 
r:i- 
zo-

executate arături 
decît pe o supra- 
adică abia 23 la 
însămînțaseră doar 
din cele 35.600 ha

Printro Hotărîre a Consiliului 
de Miniștri, apărută recent, s-a 
aprobat înființarea stațiunii de 
mașini și tractoare din comuna 
Smeeni, regiunea Ploesti. Noua 
stațiune va deservi o bună parte 
din comunele raionului Buzău.

Prin aceasta- numărul S.M.T.- 
urllor a crescut la 242 de uaităti.

seta urmă, în comuna Pleșoi să nu _ 
fi arat decît 10 ha, iar însămînțările 
să nu fi început încă.

Pe de altă parte, în comunele ra
ionului nu se acordă atenția cuvenită 
condiționării semințelor, încercării pu
terii de germinație și tratării lor, pre
cum și fertilizării solului. Ce-i drept, 
s-au schimbat la baza din Craiova 59 
din cele 60 tone cu grîu din soiurile 
Bulgaria 301 și A-15, necesare loturi
lor semincere, însă activitatea celor 
130 de centre pentru condiționarea se
mințelor, este nesatisfăcătoare. In timp 
ce planul grafic prevedea ca pînă la 
25 septembrie să fie terminată acțiu
nea de condiționare, în raion nu se 
trioraseră pînă la 28 septembrie decît 
4.103 tone din 6.136. După cum am 
aflat, în comunele Podari, Vîrvoru, 
Terpezița §j Predești, bunăoară, se 
mai practică dăunătorul obicei ca gu
noiul de grajd să fie aruncat la rîpă, 
în loc să fie împrăștiat pe ogoare. 
Toate acestea se pot atribui și lipsei 
de interes pe care o manifestă unii 
tehnicieni și ingineri agronomi de la 
comune în mobilizarea și lămurirea 
țărănimii muncitoare în aceste proble
me, jar printre aceștia se numără teh
nicienii Alexandru Bălașa și Nicolae 
Privantu din comunele Beloți și Săr
bătoarea.

In sfîrșit, mai trebuie adăugat și 
faptul că nici S.M.T.-ui Cîrcea nu-și 
îndeplinește pe măsura posibilităților 
sarcina sa în actuala campanie. Cum 
se explică oare faptul că mecaniza
torii încă nu începuseră însămînțările 
pînă la data de 28 septembrie ?

Față de rămînerea în urmă a lucră
rilor de arături și însămînțări. orga
nele agricole și de stat din raionul 
Craiova, au datoria să ia de urgență 
toate măsurile ce se impun pentru ca 
acestea să se desfășoare în ritmul 
planificat.

Grăbesc 
însămînțările 
și recoltatul

Membrii celor două gospodării 
lective din Cocargeaua, raionul 
tești, zoresc recoltatul porumbului și 
însămînțatul secarei furajere, orzului 
și griului de toamnă.

Gospodăria agricolă colectivă 
„23 Februarie" a'însămînțat pînă în 
prezent o suprafață de 120 ha cu grîu, 
totodată eliberînd terenul de coceni 
de porumb de pe suprafața de 170 ha. 
La recoltatul porumbului printre frun
tași se situează colectiviștii Panait 
Dumitru, Olga C. Dobre și Costică A. 
Dobre.

De asemenea, la cealaltă gospodărie 
„7 Noiembrie" au fost însămînțate 
378 ha cu grîu, 100 ha cu orz, și 20 
ha cu secară. Tot aici au fost execu
tate arături adînci de toamnă pe o 
suprafață de 1.280 ha. Fruntașe sînt 
brigăzile conduse de tov. Frasin Ion 
(de la S.M.T. Fetești) și AnghelNicu- 
lae, candidat de partid, care execută 
lucrări de calitate la însămînțări. A- 
ceste realizări s-au înfăptuit cu spri
jinul primit din partea tov. ing. Ion 
Nicola și Constanța N. Ion care spri
jină în med efectiv ambele gospodă
rii colective.

ANGHEL I. COSTICA 
corespondent
★

Colectiviștii și 
comuna Deleni, 
zoresc executarea 
le de toamnă. Au 
de ha. cu sfeclă 
ha. cu floarea-soarelui și alte cul
turi. In același timp au fost în
cepute și însămînțările de toamnă. 
Astfel, gospodăria agricolă colecti
vă din comuna Delenii de 
însămînțat 15 ha. cu grîu, întovă
rășirea agricolă din Delenii de Sus, 
18 ha. cu grîu, iar gospodăria co
lectivă „1 Mai", 5 ha. cu onz de 
toamnă.

Tot în ultima vreme au fost în
silozate și 240 tone de porumb, 
dintre care 150 tone la gospodăria 
agricolă colectivă Delenii de Jos 
și 80 tone, la gospodăria agricolă 
colectivă Delenii de Sus.

V. VICTOR 
corespondent

Întovărășiți! din 
raionul Vaslui, 
muncilor agrico- 
fost recoltate 30 
de zahăr, 35 de

Jos a

Si®®

★

După ce au arat cele 200 ha. 
planificate pentru însămînțările de 
toamnă, întovărășiții din satul 
Șoimuș, raionul Tîmăveni, au în- 
sămînțat apoi în cîteva zile cele 
20 de ha. planificate cu orz. In 
prezent, întovărășiții muncesc la 
tratarea seminței de grîu, urmînd 
ca în zilele ce vin să înceapă se
mănatul acestei culturi.

Ilie Cristia, Șandor Anton, din 
echipa H-a, și Lazăr Gh., din e- 
chipa IX-a, sînt fruntași în execu
tarea acestor munci.

AUREL ȘEULEANU 
coresDondent

I. LEȘEANU

949 de tone peste plen
Gospodăriile de stat Dorolt Și Ardud 

din raionul Satu Mare au obținut la 
hectarul cultivat cu grîu o producție 
medie mai mire decît cea planificată. 
Aceasta le-a permis să livreze peste 
plan 949 de tone de grîu de bună ca
litate. Prin arături adinei de peste 30 
de cm. efectuate imediat după recol
tare, gospodăriile pun baze unei re
colte și mai bogate în anul viitor, 
unui succes și mai mare la îndeplini
rea planului de livrare a produselor.

MIHAI SCHWARCZKOPF 
corespondent

LA CULESUL STRUGURILOR

In aceste zile, în viile gospodăriei de stat Halînga, raionul Turnu Severin, 
se execută din plin culesul strugurilor pentru masă. In fotografie : muncitorii 
Popescu Radu și Gheorghiță Motoroja recoltînd strugurii de pe o parcelă 

de vie care a dat o recoltă bogată.
Foto: AGERPRES i

g Vrednicii mecanizatori de la S.M.T. Ciulnifa — regiunea București, zo- 
g resc în aceste zile lucrările de pre gătire a terenului și însămînțării pe 
g tarlalele unităților deservite. In prima fotografie: tractoristul 
g Steiian din brigada 10-a discuind terenul arat din vară pe o tarla 
g podăriei ,,9 Mai" din comuna Dragalina. In a doua fotografie: 
Ș ristul Petcu Ion, ajutat de colectiviștii Gheorghe Ducan și Idu
g ghe, însămînțînd cu grîu o aită tarla a aceleiași gospodării colective. =

Foto: C. DUMITRU | 
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Budu 
a gos- 
tracto- 
Gheor-

mecanzatorl și de Îmbunătățiri 
ciare, pentru cadrele didactice 
activează pe tărîmul instruirii și e- 
ducării viitorilor specialiști ca și pen
tru întregul personal administrativ, 
începutul noului an universitar consti
tuie un viu imbold în vederea spori
rii eforturilor lor, pentru continua îm
bunătățire a învățămîntului și ridica
rea lui pe o treaptă superioară, cores
punzătoare mărețelor sarcini ce stau 
in fața agriculturii noastre socialiste.

In comparație cu trista situație în 
care se găsea pe timpul regimului 
burghezo-moșieresc, în anii puterii 
populare, sub conducerea înțeleaptă a 
Partidului Muncitoresc Romîn, învă
țămîntul agricol cunoaște o dezvoltare 
ne mai întîlnită în trecut. De la numai 
4 facultăți cîte existau înainte de 
1944, care pregăteau un număr redus 
de cadre, învățămîntul superior agri
col numără astăzi 5 institute cu 16 
facultăți și secții, frecventate în anul 
1958—1959 numai la cursurile de zi 
de peste 5.300 de studenți. La acest 
număr se adaugă și studenții noi care 
pășesc acum pentru prima oară pragul 
institutelor de invățămint superior a- 
grlcol, în marea lor majoritate fii ai 
oamenilor muncii din uzine și de pe 
ogoare, numeroși tineri care s-au evi
dențiat în unitățile agricole producti
ve. Unii dintre aceștia vor frecventa 
secțiile de agricultură-pedagogie, re
cent înființate.

In anii de democrație populară, dez
voltarea învățămîntului superior agri
col este ilustrată și de numărul im
presionant de cadre pregătite — care 
acolo, pe ogoare — în mijlocul colec
tiviștilor, întovărășiților și a întregii 
țărănimi muncitoare aplică cu succes 
cele mai noi cuceriri ale științei și 
tehnicii agricole. Numai în perioada 
1948—1959, de pildă, învățămîntul su
perior agricol a pregătit aproape 
12.000 de cadre cu calificare superioa
ră, adică de peste 4 ori mai mult cît 
a dat regimul burghezo-moșieresc de 
la înființarea învățămîntului superior 
agricol și pînă la 
noastre.

Spre deosebire de 
țămîntul era aservit 
lor moșieri, astăzi 
un conținut nou, este orientat pe baze 
realist-științifice, strîns legat de prac
tică și de nevoile întregului popor 
muncitor.

O mare însemnătate pentru îmbu
nătățirea învățămîntului superior a- 
gricol o au ideile cuprinse în cuvîn- 
tarea rostită de tovarășul Gheorghe 
Gheorghiu-Dej. cu prilejul celei de-a 
Il-a conferințe naționale a U.A.S.R. 
cu privire la asigurarea unei legături 
strînse a procesului de invățămint cu 
cerințele producției. Ședința comună 
de colegiu a Ministerului Agriculturii 
și Silviculturii, ce a avut loc în luna 
mai a.c., la care au participat nume
roase cadre didactice și specialiști din 
producție, a supus unei analize temei
nice problema îmbinării învățămîntu
lui superior agricol cu munca produc
tivă, acțiune ce stă și va sta și în

eliberarea tării

învă- 
mari-

trecut cînd 
intereselor 
acesta a căpătat

viitor în atenția tuturora. Ca urmare 
firească a sprijinului acordat de 
către Ministerul Agriculturii și Sil
viculturii, un puternic^ avînț a 
luat în această perioadă activita-< 
tea de cercetare științifică unde, 
alături de cadre didactice cu expe
riență, sînt antrenați tot mai mulți 
studenți. Realizări de seamă s-au ob
ținut în anii din urmă și în dezvota- 
rea bazei materiale a învățămîntului. 
S-au construit în întregime institutele 
agronomice „N. Bălcescu" — Bucu
rești și „Prof. Ion lonescu de Ia 
Brad"-Iași, care sînt dotate cu labo
ratoare și aparatură modernă. Nume
roase cămine studențești ridicate în 
această perioadă oferă miilor de ti
neri condiții optime de viață și stu
diu, despre care nici nu putea fi vor
ba în trecut. Alături de cei ce frec
ventează cursurile de zi, numeroși ti
neri de pe ogoare urmează azi diferi
tele facultăți și secții cu caracter a- 
gricol la cursurile fără frecvență.

Documentele Plenarei C.C. al P.M.R. 
din 13—14 iulie pun în fața cadrelor 
didactice și a studenților sarcina de 
cinste de a contribui cu eforturi spo
rite la ridicarea continuă a învățămîn
tului superior agricol — pe o treaptă 
și mai înaltă — în scopul pregătirii 
cadrelor de specialiști, capabili să a- 
ducă o contribuție din ce în ce mal 
activă la întărirea și consolidarea eco
nomică a unităților agricole socialist- 
cooperatiste, la creșterea productivi
tății muncii și reducerea prețului de 
cost în agricultură. Sarcini deosebite 
revin în această privință tuturor ca
drelor didactice, care trebuie să facă in
struirea studenților pentru a-i sprijini 
în mai mare măsură în vederea tradu
cerii în viață a hotărîrilor partidului și 
guvernului nostru cu privire la îmbu
nătățirea învățămîntului serai și fără 
frecvență, de cultură generală și su
perior, în scopul unei mai bune des
fășurări a acestor forme de învăță- 
mînt.

Educația comunistă a studenților, 
însușirea temeinică a marxism-le- 
ninismului, cunoașterea și traducerea 
în viață a politicii partidului nostru, 
educarea lor în spiritul dragostei față 
de Uniunea Sovietică și de celelalte 
țări ale lagărului socialist, al dragos
tei față de oamenii muncii de pretu
tindeni, în spiritul internaționalismu
lui proletar, trebuie să reprezinte fac
torul principal al întregii activități ce 
se desfășoară în institutele de învă- 
țămint superior agricol. Nu mai pu
țină grijă trebuie acordată combaterii 
oricăror manifestări ale ideologiei bur
gheze dueîndu-se luptă perseverentă 
împotriva curentelor 
știință.

In activitatea lor de 
ducerile institutelor și
caracter agricol și cadrele didactice 
să se sprijine pe munca și aportul 
prețios pe care pot să-I aducă organi
zațiile de 
dențești.

Studiind
plinindu-și
drele didactice, studenții și personalul 
administrativ din institutele de învă- 
țămînt superior agricol din țara noas
tră, vor putea aduce o contribuție din 
ce în ce mai mare la transformarea 
socialistă a agriculturii, la înflorirea 
scumpei noastre patrii.

idealiste din

zi cu zi, con- 
facultătilor cu

U.T.M. și asociațiile stu-

și muncind temeinic, înde- 
sarcinile ce le revin, ca-

Griji
Membrii gospodă

riei colective din co
muna Cogealac, re
giunea Constanța, 
grăbesc lucrările a- 
gricole de toamnă. 
Pentru terminarea în- 
sâmînțărilor în tim
pul cel mai scurt, 
colectiviștii au efec-

de gospodari
tuat din vreme ară
turi adinei pe o su
prafața de 900 hec
tare din care au fost 
însămînțate pînă la 
19 septembrie, 675 
hectare cu grîu și se
cară, 85 ha cu secară 
masă verde 
hectare cu

și 30 
orz de

toamnâ. Colectiviștii 
au terminat strînsul 
și treieratul recoltei 
de floarea-soarelui 
de pe 220 hectare, au 
recoltat 70 ha de po
rumb și 30 hectare 
cu sfecla de zahăr.

C. DOLNICEANU 
corespondent

★ 
colec-
Bog-

66 ha.

Membrii gospodăriei agricole 
tive „1 Mai“-Tunșești, comuna 
dănița, raionul Bîrlad, din cele 
pe care le au de însămînțat cu grîu 
de toamnă, au reușit să însămînțeze 
pînă în prezent, 24 ha.

★

La aceste 
lectiviștii Ștefan 
Trufea, Gheorghiu 
stantin Gorea și alții.

ION BOLEA 
corespondent

munci s-au evidențiat co- 
Gheorghiu, Lascăr 
C. Burdujan, Con-

NOI OGOARE UNITE

aula Institutului Agronomic „Nicolae Bălcescu" din București, studențicalea Migohil - calea bunei siari
Ca în fiecare an toam

na oferă numeroase oca
zii de bucurii și satisfac
ții. In aceste zile. în sa
tele patriei noastre este 
în toi strînsul recoltei.

Gospodăriile colective 
încep de pe acum să fa
că bilanțul activității pe 
anul în curs. Colectiviș
tii deslușesc din graiul 
cifrelor că pentru zilele- 
muncă vor lua mai mulți 
bani și mai multe pro
duse, decît in alți ani. 
Acesta este un nou pri
lej de bucurii, îndeosebi 
pentru aceia care au por
nit pe calea gospodăriei 
colective.

Iată de ce în acest an, 
ca și în anii trecuți, nu
meroși țărani muncitori 
sau întovărășiți convinși 
de superioritatea lucrării 
în comun a pămintului, 
convingere formată în 
urma rezultatelor supe
rioare obținute de către 
colectiviști, se înscriu în 
gospodăriile colective sau 
formează altele noi.

Acesta este un nou pri
lej de bucurii pe care cei 
în cauză îl împărtășesc 
ziarului nostru.

In : _ , , ,
și profesori prezenți la festivitatea de deschidere a cursurilor noului an uni
versitar. In medalion : vorbește tov. Bucur Șchiopu, adjunct al ministrului 

Agriculturii și Silviculturii.nul Momoțești — raio
nul Drăgășani, întrunind 
la un loc 327 familii, în 
comuna Lungești a luat 
ființă o nouă gospodărie 
colectivă, căreia i s-a 
dat numele „Unirea". 
Ea unește la un loc 88 
familii, dispunînd de su
prafața de 130 ha. Pînă 
la inaugurarea gospodă
riei, noii colectiviști au 
și construit un grajd 
pentru 20 capete anima
le". Dintr-un alt colț al 
țării —- raionul Salonta, 
regiunea Oradea — am 
primit o scrisoare în ca
re se spune : „Intovără- 
șiții din comuna Ghio- 
rac și din orașul Salon
ta au liotărît să pășeas
că .
lui. Astfel, în Salonta — 
un număr de 260 fami
lii cu 654 ha, au format 
gospodăria colectivă „Pe- 
tofi Sandor", iar în co
muna Gliiorac a luat fi
ință gospodăria 
„1 Mai“ care 
165 familii cu

In aceeași 
se arată că in 
Gurbediu și Cefa, din a- 
celași raion, numeroși 

muncitori au dc- 
reri pentru a in- 
gospodăria colec

în gospodăriile de sfat

pe drumul belșugu-

colectivă 
cuprinde 
363 ha. 

scrisoare, 
comunele

a- 
în-

în

iasca, Grădinari și cctu-

Sd desprindem din țărani
noianul scrisorilor sosi- pus ct
te într-o singură zi la tra în
redacție, doar cîteva.

„La două săptămîni
tivă.

..In
de la inaugurarea a trei oasa.
gospodării agricole colec- — ne
tive în comunele Urlu- soare

comuna Smîrdi- 
raionul Zimnicea 

anunță o altă scri- 
— peste 36 familii 

le țărani muncitori au

depus cereri pentru în
ființarea unei gospodării 
colective. Ei urmează 
astfel exemplul celor 96 
familii din comuna Cer- 
venia, care au înființat 
gospodăria colectivă „V. 
I. Lenin“. Colectiviștii 
din Cervenia s-au apu
cat cu hotărîre de lucru 
chiar de la început : ei 
au făcut un grajd pen
tru 50 capete animale, 
un saivan pentiju 500 oi 
și o maternitate. De 
semenea au început 
sămlnțările.

„Pînă seara tîrziu
satul Bădiceni, aparți- 
nînd comunei Mălureni, 
raionul Curtea de Argeș, 
a durat petrecerea cu o- 
cazia înființării gospodă
riei agricole colective — 
ne scrie un alt corespon
dent. întovărășiții din 
Bădiceni, adică 132 fa
milii, cu peste 190 de 
ha au pășit cu încredere 
la forma superioară de 
muncă — G.A.C.

Printre primii care au 
luat această hotărîre au 
fost comuniștii Petre Ne- 
grescu și Nicolae Purcă- 
rea, utemiștii Aurel Co
conea, Constantin Bădoi, 
lonescu Mircea și alții.

De acum, așteptăm 
vești de la noii colecti
viști despre bucuriile și 
succesele obținute în 
munca lor de zi cu zi.

FLORICA PLOPEANU

Anul acesta, pentru asigurarea hra
nei animalelor în perioada de stabu- 
lație, în gospodăriile agricole de stat 
trebuie să fie însilozate 1.600.000 tone 
de furaje. Luînd măsuri din timp pen
tru cultivarea acestora, trecînd la în- 
silozări timpurii încă din luna iunie și 
intensificînd apoi această muncă 
odată cu recoltarea porumbului fura
jer, numeroase gospodării de stat au 
reușit să îndeplinească și chiar să de
pășească planul de însilozări. Așa 
stau lucrurile de pildă la gospodăriile 
de stat Valea Lungă — regiunea 
Stalin, Moara Grecilor și Dagîța re
giunea Iași, Ștorobăneasa, Lița și Fru
mușica, regiunea București etc.

în regiunea Ploești, planul de însi
lozări din unitățile agricole de stata 
fost realizat pînă zilele trecute în pro
cent de peste 73 la sută, în regiunea 
Cluj peste 60 la sută, Bacău aproape 
55 la sută, în regiunea Craiova aproa
pe 50 la sută.

în ansamblu însă, în gospodăriile 
de stat din întreaga țară nu s-au în- 
silozat decît circa 900.000 tone de fu
raje. In unitățile din unele regiuni cu 
un mare număr de animale, procentul

Se mai pot insiloza 
cantități importante 
raje

însilozărilor este scăzut. Astfel, în re
giunea Timișoara planul de însilozări 
a fost pînă acum realizat numai în 
procent de cel mult 35 la sută, în cele 
din regiunea .Galați 38 la sută, in cele 
din regiunea Oradea 45 la sută, Bucu
rești 45 la sută etc.

în unele gospodării de stat din re
giunea Stalin unde există toate posi
bilitățile ca planul să fie îndeplinit 
s-au însilozat foarte puține furaje 
(G.A.S. Bruiu 12 ia sută, G.A.S; Rîș- 
nov 14 la sută, G.A.S. Șercaia 15 la 
sută, G.A.S. Feldioara 17 la sută etc.). 
In gospodăria de stat Lovnic 
această regiune, însilozarea nu înce
puse nici pînă la mijlocul lunii sep
tembrie.

Care să 
zărilor în 
îndoială, 
conduceri 
că mai este timp pentru aceste treburi 
sau care n-au planificat just mijloa
cele de transport astfel incit să asi
gure atît necesitățile de însilozare și 
cele pentru lucrările de recoltare a

din

fie cauza întîrzierii însilo- 
gospodăriile de stat ? Fără 
concepția greșită a unor 
de unită(i care au socotit

(Continuare în pag, 3-a)



PE URMELE 
MATERIALELOR 
PUBLICATE
In numeroase gospodării agrico

le colective și de stat din regiunea 
Stalin, s-au obținut rezultate bune 
in munca de însilozare a furaje
lor. In raioanele Sibiu și Mediaș, 
însă acțiunea de însilozare era 
încă rămasă în urmă. în multe 
unități din aceste raioane, deși 
numărul tocătorilor pentru siloz 
nu satisfăceau necesarul, cele 
existente nu erau nici măcar folo
site cu întreaga lor capacitate. 
Multe din ele stăteau degeaba la 
S.M.T.-uri.

Toate aceste aspecte au fost re
latate în articolul: „Mai multă 
grijă însilozării furajelor’’ publi
cat în ziarul >,Agricultura Nouă” 
din 8 septembrie a.c.

După cum ne informează secția 
agricolă (serviciul bază furajeră) 
de pe lîngă sfatul popular al re
giunii Stalin, după apariția mate
rialului respectiv, s au luat măsu
rile cuvenite pentru grăbirea 
ritmului însilozării furajelor în 
gospodăriile agricole colective și 
gospodăriile de stat rămase în 
urmă. Astfel, s-a fixat sarcină de 
lucru pentru fiecare tocătoare (în 
unele locuri s-au organizat chiar 
echipe de noapte) și s au adoptat 
unele batoze pentru tocat nu
trețul.

„Noi apreciem ajutorul adus 
prin materialul publicat în ziarul 
dvs.” — se spune în adresa pri
mită la redacție — și credem că 
în urma măsurilor luate ritmul în- 
silozărilor se va îmbunătății, iar 
planul va fi realizat’’.

Intr-o dimineață din primăvara anu
lui acesta, în fața unei căsuțe bătri- 
nești de la marginea Clujului, s-a oprit 
un bărbat înalt, uscățiv. A bătut în 
poartă: Pentru a cita oară batea în 
poarta casei părintești în săptămina 
aceea inginerul Iacob Pojar? Un timp 
nici un răspuns. Iacob așteaptă, fră- 
mintind nerăbdător colbul drumului. Ar 
fi putut să intre. Casa nu-i era doar 
străină. Fiecare colțișor îi era familiar 
și drag. Dar nu, nu intră. Voia să vadă 
ce va face bătrinul. Ti va vorbi frumos, 
sau îi va închide iar ușa în nas. Peste 
citeva clipe o fereastră se deschise cu 
zgomot.

— Măi băiete, tu ești, ca sărăcia. 
O dai pe ușă și ea vine pe fereastră. 
Nu ți-am spus odată că nu merg ? 
Lasă-mă pe mine în legea mea. Dacă 
vor să meargă alții, n-au decît. Ce ? 
Nu mai sint oameni care să facă to
vărășia ? Și ce stai în drum ? Sau vrei 
să ne-arate lumea cu degetul ?

— Tocmai asta nu vreau, răspunse 
feciorul abătut. Dar mata, nu știu de 
ce te împotrivești. Crezi că ți-aș vrea 
eu răul ? Eu, fiul dumitale ?

Bătrînul nu-i răspunse. Ieși în tirnaț, 
ii dădu un scaun să șadă, iși aprinse o 
țigară și, printre fumul albăstrui care 
se ridica spre tavan îl privi scrutător 
și posomorit.

— Măi băiete, de ce n-asculți tu un 
sfat, bătrinesc și părintesc ? Te viri 
unde nu-ți fierbe oala. Te-am crescut 
te-am dat la școli, mi-am făcut datoria 
Acuma ai casa ta, slujbă bună, rostul 
tău. Vezi-ți de ale tale, de inginerie.

Iacob încercă din nou să-l întrerupă, 
dar bătrînul îi făcu semn să tacă.

A apărut:

Revista Internațională 
pentru Âgricu tură

A apărut nr. 4/1959 al „Revistei In
ternaționale pentru Agricultură", re
vistă de știință și practică pentru 
schimbul de experiență în domeniul 
științei și practicii înaintate din agri
cultura țărilor participante la Consi- 
l.ul de Ajutor Economic Reciproc.

Numărul cuprinde printre altele ur
mătoarele articole:

— 10 ani de la înființarea Consi
liului de Ajutor Economic Reciproc.

— A. Kadrinov — Colaborarea din
tre țările socialiste în domeniul agri
culturii.

— D. Volkov, V. Mișev, P. Iva
nov — Gospodăriile agricole de stat 
din Bugaria — întreprinderi agricole 
de înaltă rentabilitate.

— 1. Krblich — Metodica de cal
culare a prețului de cost a-1 produc
ției în cooperativele agricole din Ce
hoslovacia.

— G. Ubrizsy — Combaterea chi
mică a buruienilor pe pășunile din 
Ungaria.

— Gr. Obreja-nu și Al. Măianu — 
Solurile sărăturo-ase din Republica 
Populară Romînă și problemele ame
liorării lor.

— V. Kozlik, F. Alena — Cercetări 
cu privire la lucrările de combatere 
a eroziunii solului provocată de apă.

— I. Levon, B. Pereteatkovici — 
Păstrarea sfeclei de zahăr în Polonia.

— V. Milovanov, I. Sokolovskaia — 
Situația actuală și perspectivele în ;ă- 
mînțărilor artificiale la animalele do
mestice.

— I. Landau — Din experiența în
treținerii intensive a păsărilor domes
tice.

— V. Nica — Baza furajeră în
R.P.R.

— N. Dirpatov — Probleme de co
laborare în domeniul încercării soiu
rilor și producției semințelor.

— A. Nijaradze — Dezvol'.area po 
miculturii și viticulturii in U.R.S..S. 
și unele probleme de colaborare inter
națională.

(ȚhiLed de învățăminte
— Cum stați cu concursurile 

agricole ?
N am văzut pe fata inainerului 

Alexandru Irimia vreun semn de 
nemulțumire pentru o asa între
bare. (Pe care l-am văzut însă la 
secțiile agricole raionale Găesti, 
Titu, Ploesti...).

Tovarășii din secția agricolă a 
raionului Filimon Sîrbu au pri
vit cu răspunderea cuvenită în
datoririle de organizare si con
ducere a celor cinci concursuri 
initiate astă primăvară. Si. fi
rește, au ce-ti arăta, despre ce 
vorbi.

Nu voi insista asupra începu
tului care a fost făcut bine nu 
numai la Filimon Sîrbu. în ce pri
vește acest raion, unele date tre
buiesc totuși amintite. Din cele 
59 de gospodării colective — 
raionul este complet colectivizat 
— s-au înscris la concursul po
rumbului 48, adică cele mai bine

DANS SÎRBESC

O bună formație de dansuri a fost alcătuită ia căminul cultural din comu
na Socol, regiunea Timișoara. In fotografie: executarea unui reușit dans 

sîrbesc.
Foto: M. IVANCIU

— Și acuma, fiindcă am început, 
încaltea să ți le spun pe toate, să-mi 
răcoresc inima. Haide, cu tovărășia te. 
mai înțeleg. Ești inginer agronom, te 
privește pămîntul, munca țăranilor. Dar 
cu scrisul la gazete ? Ce te privește pe 
tine ? Nu mai sint gazetari în țara 
asta ? Apoi aceia ce-au să facă ? Și 
de-ai vorbi numai de bine, mai treacă, 
meargă. Dar tu, te-ai apucat să critici.

Iacob incepu să ridă.
— Vrei să spui că n-am făcut bine 

că am criticat ? Apăi ce ai de zis de 
borhotul de sfeclă pe care fabrica de 
zahăr din Ta. Mureș l-a trimis la gos
podăria agricolă colectivă Cățcău din 
raionul Dej amestecat cu sticlă și cuie? 
Dacă n-ar fi observat oamenii, puteau 
să moară sute de vite. Poți să taci cind 
vezi asemenea situație ? Eu nu pot. 
Chiar dacă treaba asta nu mă privește 
direct. Nut Nu pot! Mă doare inima. 
De aia am scris ziarului „Agricultura 
Nouă" și lucrurile s-au îndreptat.

Bătrînul vru să răspundă, dar de data 
asta veni rîndul feciorului să-l oprească.

— Și-apoi, știu eu cind să laud și 
cind să critic. Am scris și multe de 
bine, că doar majoritatea oamenilor iși 
văd de treabă. Dar, eu am venit să 
te invit să vizitezi una dintre cele mat 
bune gospodării colective din regiunea 
noastră: Luncanii. Măcar așa, de cu
riozitate. Dacă dumneata nu vrei, ni
meni nu te obligă. In orice caz să știi 
că noi trecem mîine dimineață prin 
fața casei cu camionul. Pină atunci te 
mai gindești.

Și Iacob plecă, fără să mai aștepte 
răspunsul. In urma lui auzi bombănitul 
bătrinului. Dar nu-l mai luă în seamă.

...Iacob Pojar, inginer la secția agri
colă a sfatului popular regional Cluj, 
scrie de mult la gazete. De pe vremea 
studenției. Activitatea de corespondent 
i-a dăruit nenumărate satisfacții. Sa
tisfacția de a vedea multe din cele cri
ticate îndreptindu-se, de a-i vedea pe 
oamenii pe care i-a lăudat muncind cu 
și mai multă rivnă. In ultimii patru

VACILORc
Gheorghe Trandafir se frecă la 

ochi. Era dimineață sau seară ? Nu 
deslușea bine. Fereastra cea largă ce 
da în spre ogradă era deschisă. Iar 
în cadrul ei cine se iviseră? Vreo 
patru vaci din rasa Simmental. Tran
dafir înălță -capul. Și nu mică-i fu mi
rarea cind ceva mai înapoia acestora, 
zări altele, mai grase sau mai slăbuțe 
(cu siguranță juninci — își zise el)... 
Ce mai la deal, la vale, o cireadă în
treagă.

Dar mirarea i se prefăcu în spaimă 
cind vacile prinseră a grăi întocmai 
ca oamenii. Da, da, grăiau dar nu 
oricum, nu fiecare în parte, ci toate 
deodată. ■— în cor.

— Iți mulțumim tovarășe președin
te al cooperativei, auzi Trandafir.

Cu greu își descleștă acesta limba. 
Totuși pînă la urmă izbuti. Și întrebă 
la rîndu-i :

— Și adică de ce-mi mulțumiți?
— Pentru că ai grijă de noi. Și ca 

răsplată, îți promitem că cel mai gras 
lapte, știi, din picăturile mulse la ur
mă, ție o să ți-1 dăm...

Trandafir nu pricepea o iotă ce va 
să zică toată comedia asta. El știa că 
e președintele cooperativei de consum 
din Comloșul Mare — regiunea Timi
șoara. Că se ocupă cu treburile coo
perativei Dar cu zootehnia, ferit-a 
sfintul 1 Mai ales cu creșterea vacilor 
n-a avut în clin și în mmecă de nu 
mai ț>ne minte...

— Tot.uși, nu v-am făcut nici un 
serviciu. îngăimă el, neîndrăznind să 
se apropie de fereastră-

—- Ba ne-ai făcut. Și încă unul. 

dezvoltate care au putut lupta cu 
succes angațîndu-se în concurs. 
Suprafața e de asemenea, mare 
— peste 18.000 de ha, numai po
rumb hibrid. în concursul culti
vatorilor de sfeclă de zahăr s-au 
angajat 42 de gospodării colec
tive cu 1.365 de ha.

Ceea ce merită însă subliniat 
este, repet, că comisia raională 
a concursului formată din tova
rășii Mihai Titorenco, Constantin 
Florea, Bănică Encutu si Nedelcu 
Iancu, s a îngrijit îndeaproape de 
buna desfășurare a concursuri
lor. Așa cum prevede regulamen
tul, au fost vizitate, odată, toate 
culturile cu care gospodăriile co
lective s au înscris în concurs. 
Nu dezvălui un secret spunînd că 
deocamdată punctaje maxime au 
fost atribuite gospodăriilor colec
tive din Vișani, Băile, „7 Noiem- 
brie“-Sutești, și altor cîteva. A

ani, de cind răspunde în cadrul re
giunii de munca de propagandă agri
colă, a avut posibilitatea să colinde sa
tele in lung și-n lat, să ia parte la în
ființarea de gospodării colective, la îm
părțirea de avansuri, la consfătuiri, la 
inaugurarea multor case-labor at or, să 
ia parte la bucuriile și necazurile oa
menilor. Și, dacă la început scrisul era 
pentru el ceva secundar, astăzi nu se 
mai poate lipsi de această activitate. 
După ce vine de pe teren, în biroul lui 
de la sfatul popular, mașina de scris 
țăcăne pină noaptea tirziu.

Dar uite că pe bătrinul său iată, Ia
cob n-a reușit să-l lămurească pină a- 
cum. „Nu-i nimica! O să se convingă 
el! Singur o să se convingă!" iși zise 
feciorul și iuți pașii.

★

Septembrie a venit pe nesimțite. In 
curtea căsuței bătrinești de la mar
ginea Clujului, bătrinul Pojar stă in
tr-un jilț de nuiele și fumează. Prin te
restra deschisă aparatul de radio trans
mite o horă săltăreață. Deodată cin- 
tecul încetează și vocea crainicului 
anunță: „Vești de la corespondenți". 
Bătrînul iși ascute auzul: „Trebuie să 
fie ceva și de la Iacob".

Și într-adevăr,- așa e. Iacob Pojar 
scrie la Radio despre recoltele frumoase 
pe care le-a obținut anul acesta colec
tiva din Plăiești, raionul Turda.

Bătrinul asculta și se gindea la în
tovărășirea lor „24 Ianuarie" din Cluj, 
care a dat și ea rezultate mulțumitoare.

— Ar trebui să vorbesc cu Iacob, iși 
zise el. Adică, despre noi de ce să nu 
scrie la gazete ? Da! Da! Să scrie!...

STELA NEAGU

foarte mare. Nici nu știm cum să ne 
arătăm recunoștința...

— Vedeți-vă de treabă, spuse Tran
dafiri transpirind. Eu... adică noi, coo
perativa ne ocupăm de alte treburi. 
Contractăm și achiziționăm legume și 
fructe...

— Ei veezi ! făcură vacile. Vezi că 
ți-ai adus aminte...

— Dar. pentru voi n-am contractat, 
păcatele mele, nici fîn, nici ovăz, nici 
porumb de siloz... Nici n-am preluat...

— Păi tocmai pentru asta am venit 
să-ți mulțumim. Pentru că n-ai pre

luat,.. N-ai iscălit dumneata ca pre
ședinte, în numele cooperativei, con
tract de vînzare cu stăpîna noastră 
gospodăria colectivă, pentru produse
le de pe cele 74 ha de grădină ?

— Ba da, șopti Trandafir. Dar tot 
nu văd legătura...

— Nu trebuia să preia cooperativa 
80.000 kg de cartofi, 30.000 kg de 
varză timpurie și de vară, 14.000 kg 
de conopidă, 25.000 kg gulioare și 
toată cantitatea de piersici, așa cum 
glăsuia contractul ?

— Ba da, așa e, încuviință preșe
dintele cooperativei.

— Și așa-i că n-ați preluat decît 
15.000 kg de cartofi, numai 10.000 kg 
de varză, numai 3.000 kg de gulioare, 
numai 4.000 kg de conopidă și nici-un 
kilpgram de piersici».

Concufaurue agricole

doua vizită va hotărî pe cei mai 
buni dintre cei buni.

Ceea ce vreau să subliniez cu 
deosebire sînt două aspecte care 
s au desprins din desfășurarea de 
pînă acum a concursurilor în a- 
cest raion.

Primul aspect privește felul 
cum a rezolvat comisia raională 
cuprinderea nu a unităților nro- 
priu-zis ci a culturilor, destul de 
întinse — aproape 20.000 de hec 
tare. Eventual, Comisia centrală 
a concursurilor ar putea tine sea
ma în viitor de experiența raio
nului Filimon Sîrbu (bineînțeles 
pentru raioane cu condiții ase
mănătoare acestuia — colectivi
zate).

Dat fiind numărul mare de uni
tăți din raion, apărea pericolul ca 
lanurile să fie cercetate superfi
cial sau chiar să rămînă necer
cetate. Pentru a evita aceasta 
comisia raională a hotărît forma
rea a cinci subcomisii, corespun
zătoare razei de activitate a ce
lor cinci S.M.T.-uri aflate în ra
ion. Din subcomisie au făcut par
te pe lîngă un membru din co
misia raională, alti doi tovarăși: 
cel mai priceput inginer agronom 
de la una din gospodăriile colec
tive din acel sector si unul de la 
S.M.T., de regulă inginerul sef. 
Așa a existat siguranța unei ne
părtinitoare și temeinice judecăți 
și s-a putut da unităților concu
rente ajutor în buna îngrijire a 
culturilor.

Al doilea aspect se referă la 
activitatea de producție a unor 
gospodării colective dintre cele 
înscrise la concurs.

Dovedind exigenta cuvenită, 
comisia raională a hotărît elimi
narea din concurs a unor culturi. 
Este cazul cu cele 131 hectare 
porumb ale gospodăriei colective 
,,30 Decembrie" din Șutești, cul
tură eliminată pentru că a fost 
prost întreținută, iar densitatea 
plantelor mică. Este de aseme
nea, cazul culturilor de sfeclă de 
zahăr ale gospodăriilor colective 
din Ionesti și Batogu, eliminate 
ca prezentînd multe goluri, fiind 
îmburuienite și întreținute insufi
cient. Așa stînd lucrurile, este 
în folosul gospodăriilor, înșiși ca 
adunările generale să discute 
cauzele care au dus la aceste si
tuații și să ia măsuri de sancțio
nare a vinovaților. Recomandare, 
cred valabilă si pentru alte ra
ioane. încheierea concursurilor 
nu trebuie să fie doar prilej de 
sărbătorire a fruntașilor ci si de 
învățăminte pentru cei rămași în
Urmă.

T. OPREA

Imului.
„Omul civilizat trebuie să știe să 

se alimenteze. Mesele zilnice trebuie 
planificate cu o deosebită regularitate. 
Felul cum ne alimentăm are o mare 
importanță...".

— Ia uite ce scrie în revista asta, 
rosti unul dintre tractoriști.

Terminaseră munca și întinși pe 
iarba din marginea șoselei, răsfoiau 
o revistă adusă de curînd la brigadă 
odată cu biblioteca mobilă.

— Eu cred, răspunse brigadierul, 
că ar fi bine să stăm puțin de vorbă 
despre asta cu medicul dispensarului 
nostru.

A doua zi, duminică, medicul care 
îi cunoștea, îi primi zîmbind :

— Iată fruntașii noștri, ne vizi
tează. S-a întîmpl-at ceva ?

— Nu, tovarășe doctor, răspunse 
imediat tractoristul. Dar am vrea să 
știm și noi cum trebuie să ne hrănim. 
Oare bolile astea de stomac, intestine, 
ficat, n-or avea o cauză și din felul 
greșit de a ne hrăni ?

— întrebarea este în adevăr cu tîlc. 
Mă bucură că vă interesează și vă 
răspund cu dragă inimă. Trebuie să 
știți că omul mănîncă după felul de 
viață care-1 duce. De pildă, în timpul 
muncilor agricole, muncitorul chel
tuiește o cantitate mare de energie. 
Rezervele din organism se consumă 
repede. Ele trebuiesc refăcute, mîn- 
cînd de patru ori pe zi.

— Este bre, este. Dar dacă n-am a- 
vut asta... Să vedeți... că beneficiarii.., 
cei ai noștri de la raion... cum să...

—- Nu te mai preface că-ți pare rău 
că ai adus gospodăriei colective pier
deri de aproape 100.000 lei. Știm noi 
că puțin îți pasă. Dar ia gîndește-te: 
dacă ați fi preluat toată bogăția de 
legume și fructe a colectiviștilor cu 
ce ne mai... ospătam noi ? Vino nu
mai să vezi ce masă aleasă ni se ser
vește acum: felul întîi, varză. Felul 
al doilea, conopidă. Felul al treilea 
gulioare. Iar ca desert, borhot de pier
sici... O bunătate, nu alta. Să te lingi 
pe buze și dumneata... In nici un an 
n-am dus-o bine ca acum. Și asta nu
mai datorită dumneavoastră de la 
cooperativă, care n-ați respectat con
tractul de preluare încheiat cu colec
tiviștii... Vino să te îmbrățișăm tova
rășe președinte...

Vacile dădură să intre pe fereastră, 
urmate de celelalte. Trandafir Gheor
ghe scoase atunci un strigăt și... se 
deșteptă din somn mormăind :

— Bine că n-a fost adevărat frăți- 
oare. Bine că n-a fost adevărat...

P.S. Bineînțeles, întîmplarea de mai 
sus nu e reală. Sînt însă cu totul rea
le : contractul încheiat de cooperativa 
din Comloșul Mare cu gospodăria co
lectivă din comună și nepăsarea cu 
care a fost privită acțiunea de prelua
re a fructelor și legumelor, faptul că 
produsele au fost date vacilor și... pa
gubele pricinuite colectiviștilor.

AL. RAICU și V. CAZACU

ACȚIUNI 
PATRIOTICE

Mobilizați de comitetul raional 
U.Ț.M. Istria, tinerii din gospodăriile 
colective ale raionului sînt în fruntea 
acțiunii de însilozare a unor mari 
cantități de nutrețuri.

Au și fost obținute rezultate deo
sebit de bune. Astfel, tinerii colecti
viști din Sarichioi au muncit volun
tar la însilozarea a 500 de tone nu
treț, iar cei din Zebil au însilozat 340 
de tone-

Tinerii din comunele raionului Istria 
desfășoară o muncă susținută și în 
acțiunea de strîngere a fierului vechi.

Acum cîteva zile au și fost expe
diate Uzinelor Reșița două vagoane de 
fier vechi strîns de tinerii din Ba- 
badag, Cogealac, Istria, Zebil și Mi
hai Bravu

C. DOLNICEANU 
corespoildent

Se extinde rețeaua 
de radioficare

Stația de radioficare din comuna 
Smîrdioasa, raionul Zimnicea, regiu
nea București, va deveni în cinstea 
zilei de 7 Noiembrie cel mai mare 
centru de radioficare din regiune.

Pînă acum această stație alimen
tează 8 comune din împrejurimi, care 
au peste 9.000 de difuzoare.

Zilele acestea peste 500 de colecti
viști și țărani întovărășiți din comuna 
Conțești au depus cereri pentru in
stalare de noi difuzoare.

De asemenea, de cîteva zile se lu
crează la extinderea i rețelei de radio
ficare și în comunele Beiu și Storo- 
băneasa din raionul Alexandria, unde 
peste 1.600 de țărani muncitori și co
lectiviști își vor instala difuzoare.

Avînd în vedere sarcinile sale spo
rite, stația de radioficare Smîrdioasa 
va primi în curînd noi aparate mult 
mai puternice și moderne.

IONEL T. TRIFU 
corespondent

Televizoare la sate
■Cu puțin timp în urmă, în satele 

raionului Vaslui au fost instalate pri
mele televizoare la un număr de 12 
cămine culturale din comune ca : Al
bești, Codăești, Ivănești, Muntenii de 
Jos și altele. Iată deci că și în sa
tele Moldovei, altă dată menținute în 
întuneric și neștiință, pătrunde astăzi 
cultura și în special cele mai mo
derne mijloace de culturalizare, ra
dioul, televiziunea.

VICTOR VASILIU
corespondent

um
rse hrănim

— Oare e nevoie să mîncăm mult? 
întrebă tractoristul.

— A mîn-ca bine, nu înseamnă să 
măn-înci mult, ci înseamnă să mă- 
nînci alimente care conțini vitamine^

— Tocmai asta am vrea- noi 6a 
știm, care sînt alimentele de bază, 
carne multă, oleacă de țuică la masă, 
așa e tovarășe doctor ?

— Nu prea- este așa și iată de ce. 
Mu-lți oameni cred — ca și dumneata 
— că pentru munca noastră, fie cu 
brațele, fie cu mintea, trebuie să ne 
hrănim cu multă carne. Este o, gre
șeală. Toți savanții au arătat că oa
menii puternici au m-încat puțină car
ne, sau de loc.

— Oare n-or greși și savanții 
ăștia ?

<— Nu greșesc. Ei d-au chiar o lă
murire. Corpul nostru nu este orga
nizat pentru alimentarea cu carne, 
mai ales în cantitate mai mare. Car
nea conține niște substanțe azotoase. 
Prin transformările ce le suferă în 
organismul nostru, se produce o can
titate mare de acizi, care atacă sîn- 
gele .Animalele carnivore, câinii, lupii, 
tigrii, leii etc., schimbă repede acizii 
și îi elimină în cantități mari. Omul 
însă, nu poate să dea afară în între
gime acizii și atunci se formează în 
organism substanțe, care prin îngră
mădirea lor produc diferite boli ca 
guta, reumatismul și altele.

— Cum s-ar zice, carnea strică în 
cantitate mare ?

— Da 1 pentru noi, avem legume, 
salate, fructe, ouă, lapte și toate pro
dusele lactate. Iar carnea o putem 
însă mânca în cantități ma-i mici.

— Am înțeles, tovarășe doctor, 
mîneîndi așa . cum ați spus dv. ar în
semn-a că ne păzim și de unele boli.

— Sigur 1 Căci altfel ne pregătim 
tocmai pentru boli și mai ales pentru 
o bătrî-nețe timpurie. Așa că este bine 
să ne planificăm mesele în timpul 
zilei și gă luptăm din toate puterile 
noastre împotriva abuzului de ali
mentație. Alimente hrănitoare avem 
destule I

— Și încă ceva aș mai adăuga — 
spuse doctorul zîmbind. Abuzul de 
alcool distruge puterea org-anismului 
nostru.

Dr. I. LUPESCU

•••
— Azi se inau

gurează căminul 
cultural, așa ter
minăm cu supersti
țiile !

— Ași! Așa în
cepem lupta contra 
lor!

Desen de
C. NICOLAE

Pentru fondul central ai statului

Predarea florii-soareluî 
și a porumbului trebuie grăbită

La sfîrșitul săptămînii trecute, în 
regiunea București recoltatul florii- 
soarelui era executat in procent de 
peste 94 la sută. Gospodăriile agricole 
colective recoltaseră mai bine de 
23.000 de ha din cele peste 25.140 de 
ha (92 la sută), iar întovărășirile a- 
gricole terminaseră strînsul florii-soa- 
relui pe aproape 39.800 de ha din pla. 
nul de 41.203 ha (96 la sută). Așa 
stind.lucrurile la recoltări, normal ar 
fi ca și la celelalte acțiuni legate de 
această muncă să fie la același nivel. 
Este vorba de preluarea de către ba
zele de recepție a seminței de floarea- 
soarelui în baza contractelor încheiate 
de către unitățile agricole-socialiste 
și producătorii agricoli cu gospodărie 
individuală. Lucrurile stau însă cu 
totul altfel. După datele primite de la 
raioane de către serviciul de achiziții 
și contractări al Uniunii Regionale a 
Cooperativelor de Consum, reiese că 
pînă la sfîrșitul săptămînii trecute, 
floarea-soarelui a fost preluată în 
procent de numai 40,3 la sută. La 
preluarea porumbului situația este, de 
asemenea, nesatisfăcătoare cu toate că 
acesta a fost recoltat în procent de 
aproape 60 la sută.

Cu patru luni înainte de termen
Datorită muncii de lă

murire dusă de depută
ții comunali în circum
scripțiile lor electorale, 
în comuna Smeeni, ra
ionul Buzău, planul co
lectării de carne a fost 
îndeplinit cu patru luni 
inainte de termen.

La munca de lămu
rire care a dus la a-

cest succes au luat par
te și țărani ca Minea 
Constantin, Vlaicu N. 
Gheorghe și Ene C. 
Constantin care după 
ce și-au predat carnea 
ce o datorau statului 
drept cotă au stat de 
vorbă cu consătenii lor, 
îndemnîndu-i să răspun
dă măsurii luate de

Cu sprijinul Consiliului 
sindical raional

Datorită muncii în producție bine 
organiz-ate, anul acesta în unitățile a-- 
gricole de stat din raionul Urziceni, 
regiunea București, s-ou obținut o se
rie de rez-ultate bune. Gospodăria de 
stat Urziceni, de exemplu, a realizat 
de pe 300 de ha-, cîte 2.800 kg. griu la 
hectar față de 2.500 kg. cît er-a pla
nificat, dînd statului peste plan, 80 
de tone de griu. Colectivul de muncă 
al acestei unități și-a luat angajamen. 
tul să realizeze economii în valoare 
de 1.250.000 lei, real-izînd pînă acum 
peste 800.000 lei. De asemenea, gos
podăriile de stat Balaciu și loan Roa
tă sînt pe terminate cu însămințările 
de toamnă. Ele au executat și un mare 
volum de arături adinei de toamnă.

Succesele din anul 1959 au consti. 
tuit un puternic îndemn pentru con
ducerile și comitetele sindicale din 
cele 5 gospodării de stat și 4 S.M.T.- 
uri din raion de a se pregăti temei
nic în vederea obținerii altora și mai 
importante. Ca urmare, în anul 1960 
în aceste unități iau fost luate măsuri 
încă de pe acum, ca în cursul iernii 
viitoare tractoarele și mașinile agri
cole să fie bine revizuite și reparate, 
animalele să fie bine adăpostite și fu
rajate, oamenilor să li se asigure o 
cazare și o hrană bună și, totodată, 
să fie intensificată munca de ridica
re a nivelului cunoștințelor politice, 
culturale și profesionale.

Un sprijin prețios l-au primit și îl 
primesc în această privință conduce, 
rile unităților și comitetele de între
prindere, din partea Consiliului -sin
dical raional.

Încă de la sfîrșitul l-unii august, 
președinții comitetelor de î-ntreprin. 
dere și responsabilii comisiilor de a- 
provizionare și cantine din unitățile a- 
gricole de stat din raion, au luat par
te la- o consfătuire ce a avut loc la 
sediul Consiliului sindical raional, 
unde au participat și tovarășii din 
secția comercială a sfatului popular 
raional.

în cadrul acestei consfătuiri, s-a 
elaborat un plan concret de măsuri 
în vederea asigurării materialelor de 
construcții și de reparații necesare, și 
a bunei aprovizionări pentru ia-rnă a 
unităților cu combustibil, legume și 
zarzavaturi, alimente diferite etc.

Din partea co-nșiliului sindical raio
nal s-a ocupat șf se ocupă de tradu
cerea în viață a planului de măsuri 
adoptat,. însuși tov. Ion Chircă, pre
ședintele consiliului. Tov. Chircă s-a 
deplasat pe rîn-d la toate cele 9 uni
tăți agricole de stat și la școlile a- 
gric-ole, spre a controla care e sta. 
diul construcțiilor noi și amenajărilor

PENTRU IRIGAREA 
CULTURILOR

AJlînd de hotărîrea organelor de 
partid și de stat din raionul Fetești, 
privind săparea unui canal pentru iri-

Care este situația pe raioane la ace
iași dată atît la preluarea florii-soa- 
relui cît și a portrmbului ? Iată. Ca 
raioane fruntașe la floarea-soarelui 
sînt trecute Oltenița cu un procent de 
72 la sută, Brănești cu 56,9 la sută, 
Tr. Măgurele cu 52-,9 la sută. In rîn- 
durile celor codașe trec raioanele! 
Titu cu un procent de 14,3 la sută, 
Giurgiu cu 17,3 la sută, Olteni cu 
16,2 la sută și altele.

La predarea și preluarea porumbu
lui deocamdată nu se poate vorbi de 
raioane fruntașe. Aceasta fiindcă în 
raioane procentele de preluări nu de
pășesc 15 la sută.

In aceste zile situația preluării fi- 
rii-soarelui -și a porumbului, în tx. 
contractelor încheiate din regiunea 
București poate fi mult îmbunătățită. 
Pentru aceasta este necesar ca atît 
cooperația de consum cît și sfaturile 
populare să desfășoare în rîndurila 
contractanților o mai vie muncă da 
mobilizare și impulsionare în vederea 
transportării și predării ia bazele da 
recepție a tuturor cantităților de floa
rea-soarelui și porumb prevăzute în 
contractele încheiate.

GH. SIGH1ȘOREANU

partid și guvern — cu 
privire la reducerea pre
țurilor unui mare nu
măr de produse indi- 
triale — prin îndej 
nirea integrală a înda
toririlor care Ie au față 
de stat.

C. BERESCU 
corespondent

de localuri pentru nevoile producției, 
și pentru masa și cazarea muncitori
lor.

Membrii consiliului sindical raional 
au fost mobilizați permanent să spri
jine această acțiune, de către tov. 
Ion Chircă. E foarte important de 
subliniat în această privință, că în 
consiliul sindical raional au fost aleși 
nu mai puțin de 3 membri din unită
țile agricole de stat. La gospodăria 
de stat loan Roată de exemplu, cons, 
trucțiile necesare pentru adă-postirea a 
100 de vaci, 500 de porci și 2.000 
de păsări, ca și noul atelier mecanic, 
deși au fost începute tîrziu( pe la sfîr
șitul lunii iunie) acum se apropie de 
terminare. Și la gospodăria de stat- 
Balaciu sint pe terminate saivanele 
pentru 2.000 de oi.

S-a acordat toată atenția și proble- 
mei cantinelor. La- gospodăria de stat 
Balaciu a fost dată de curînd în fo. 
losință o cantină modernă pentru 200 
de persoane. La toate cantinele uni
tăților agricole de stat din raion, exis
tă gospodării anexe în cadrul cărora 
se cresc porci cu resturile de la masă, 
ieftinindu-se astfel prețul de cost al 
mâncării.

Insfîrșit, în vederea desfășurării 
unei fructuoase munci pentru crește, 
rea nivelului cultural, politic și profe
sional al muncitorilor consiliul sindi
cal raional a- luat măsuri, în vederea 
mobilizării conducerilor și comitetelor 
de întreprindere din unități pentru a 
asigura buna desfășurare a cursurilor 
de pregătire profesională in timpul 
iernii și activizarea formațiilor artis
tice constituite.

— Ma-i sînt și unele greutăți în ca 
privește buna pregătire a unităților a. 
gricole de stat din raionul nostru pen
tru perioada de iarnă, mi-a spus tov. 
Ion Chircă. De exemplu, serviciul re
gional S.M.T. ar trebui să se preocup" 
mai mult de asigurarea unor condi 
bune de muncă și cazare la S.M.T, 
Balaciu. De asemenea, cu toate efor
turile noastre, la G.A.S. Armășești, 
(președintele comitetului sindical 
Stoica- I), aprovizionările de iarnă 
încă lasă de dorit, deși și aci sînt 
create aceleași bune posibilități, ca și 
în celelalte unități. Ne vom strădui ca 
în cel mai scurt timp — cu ajutorul 
organelor în drept și a comitetelor 
de întreprindere — să putem lichide 
și ultimele lipsuri existente, astfel, în. 
cît muncitorii din S.M.T.-uri și gospo
dării de stat să poată desfășura în 
timpul iernii o activitate rodnică, me
nită să le asigure pe viitor succese 
cît mai importante.

I. ALEXANDRU

garea din apele Borcii a unei întinse 
suprafețe de teren aflat pe raza co
munelor Jegălia și Cocargeaua, mem
brii gospodăriilor colective din aceste 
comune au pornit cu mic, cu mare să 
muncească în mod voluntar la execu
tarea acestei lucrări. Pină în prezent 
ei au săpat o mare cantitate de pă- 
mînt, cărîndu-1 cu căruțele lor. Un 
sprijin prețios în efectuarea lucrărilor 
îl dă ORIF Constanța prin inginerii 
care sînt în permanență pe teren și 
dau sfaturi practice privind săparea 
și așezarea pămîntului.

Printre colectiviștii care au mupeit 
cu rîvnă la săparea ca'nalului se nu
mără tov. G-h. C. Panait, Constantin 
R. Petre, Panait R. Iacob, Panait F. 
Gheorghe, Constandache Pană, Dinu 
St. Ion. Dinu Marin, Chirea Ilie și 
alții

ANGHEL I. COSTICA 
sorespondent



La gospodăria colectivă din Deaj

Hărnicie și pricepere
Pămînturile tiranilor muncitori din 

comuna Deaj, raionul Tîrnăveni, sînt 
cuprinse în cea mai mare parte în 
lunca Tîrnavei Mari. Fertilitatea solu
lui de aici dă posibilitatea a se cul
tiva cu rezultate bune oricare plantă. 
Cu toate acestea, cu cîțiva ani în 
urmă, sfecla de zahăr era socotită ca 
o cultură rară în aceste locuri. Pro
ducția medie la ha era, de asemenea, 
mică, ajungînd abia la 15.000 kg la 
ha. In astfel de împrejurări, se credea 
că această cultură ar fi nerentabilă. 
Părerea ă fost însă spulberată. Chiar 
din primii ani de activitate, țăranii 
muncitori din comuna Deaj care au 
intrat în -marea familie a colectiviști
lor, convingîndu-se pe deplin de su
perioritatea agriculturii socialiste, s-au 
putut convinge și de rentabilitatea cul
turii sfeclei de zahăr.

Gospodăria colectivă din Deaj a 
feultivat anul trecut cu sfeclă de za
hăr o suprafață de 15 ha. Colectiviștii 
au ales un teren corespunzător, l-au 
pregătit bine, l-au îngrășat, au î-nsă- 
mînța-t la timp, cu un cuvînt au făcut 
întocmai așa cum prevăd regulile a- 
grotehnice. Rezultatul? La hectar, au 
obținut o producție medie de 36.000 
kg sfeclă care a adus gospodăriei un 
venit de 202.043 lei. La aceasta se 
mai adaugă cele 5.034 kg zahăr, pri
mit de la fabrica de zahăr Bod pentru 
sfecla predată pe bază de contract, 
care echivalează cu suma de 45.306 
lei, o cantitate de 17 vagoane borhot 
și peste 12 vagoane de colete și frun
ze pe care colectiviștii le-au înșilozat.

Aceste rezultate au dat un imbold 
și -mai mare colectiviștilor de a extin
de cultura sfeclei de zahăr. Pentru 
anul 1959 ei au mărit suprafața cu 
sfeclă de zahăr la 21 de ha. Zilele 
acestea au început recoltatul. Pe baza 
evaluărilor făcute, producția medie la 
hectar va fi cuprinsă jntre 35—40.000 
kg.

Avînd în vedere recolta bogată din 
acest an, se cuvine să arătăm meto
dele folosite de colectiviștii din Deaj, 
raionul Tîrnăveni în cultivarea sfeclei 
de zahăr. Ca plantă premergătoare, ei 
au ales griul de toamnă. Prima lucra
re, imediat după recoltarea griului, a 
fost arătura de vară, executată cu 
tractoarele S.M.T.-ului, arătura fiind 
urmată de grăpare. Terenul a fost 
fertilizat cu cite 25—30 tone de în
grășăminte naturale la hectar, făoîn- 
du-se apoi arătura adîncă de toamnă 
pe la sfîrșitul lunii septembrie, tot cu 
tractoarele, fără să se mai grăpeze.

Primăvara, în prima săptă-mînă din 
luna martie, s-a făcut.o grăpare ușoa
ră avînd ca scop nivelarea terenului, 
distrugerea crustei și reținerea umeze-

Din resurse locale
In cursul lunii trecute, membrii gos

podăriei agricole colective „Zorile Vie
ții Noi", din comun-a Cîndești, raionul 
Buhuși au efectuat noi construcții în 
cadrul gospodăriei lor. Printre altele 
s-a construit un gard de seînduri pe 
100 ml și un pătul pentru depozitarea 
finului. Zilele trecute colectiviștii au 
mai început construcția unui nou pătul 
de porumb a cărui valoare se ridică 
la circa 54.000 lei.

La toate aceste construcții au fost

GRĂDINA IRIGATĂ — 
IZVOR DE MARI VENITURI

Colectiviștii din Borș, regiunea 
Oradea, se îndeletnicesc cu grădină
ritul încă din primul an de muncă in 
comun- Pentru asigurarea apei nece
sare, ei au săpat trei fîntîni al căror 
debit de apă este suficient pentru ca 
grădina în suprafață de 15 hectare să 
fie udată de două ori pe săptămînă. 
Apa din fîntîni este pompată cu ajuto
rul unui motor de 30 C.P. și dirijată 
apoi prin țevi și canale.

Brigada legumicolă a gospodăriei 
condusă de Mihai Szotyori, a recoltat 
de pe 4 ha cultivate cu ardei grași,

Pentru traducerea în viață a 
sarcinilor trasate de consfătuirea 
de la Constanța, anul trecut au 
fost organizate din inițiativa co
mitetului raional P.M.R. Bujoru, 
la Măstăcani și Vlădești, pe bază 
de cooperare între gospodăriile 
colective, 2 centre pentru crește' 
rea și îngrășarea porcilor. Scopul 
lor este de a crește animale cît 
mai multe, cu cheltuieli minime 
de hrană, îngrijire și adăpostire, 
prin folosirea la maximum a pășu
nilor de baltă și a celor artificiale. 
Pe de altă parte gospodăriile co
lective participante și-au propus 
să arate în mod practic ce avan
taje aduce creșterea animalelor 
atunci cînd aceasta se face după 
norme științifice. Acțiunea a fost 
pornită anul trecut, în luna mai, 
cînd cele 16 gospodării agricole 
colective care au organizat cres
cătoriile de la Măstăcani și Vlă
dești, au adus atunci un număr 
de 1.444 de porci dintre care 648 
scroafe și vieri. La început, porcii 
cîntăreau în medie cîte 10-15 kg. 
bucata. La predare, prin luna oc
tombrie a aceluiași an, ei au avut 
în medie cîte 70—140 kg. Folosind 
din plin resursele furajere care se 
găsesc din abundență în lunca 
Prutului (ierburi de baltă, stuf, ri' 
zomi etc.) și adăpostind animalele 
în construcții ieftine executate din 
resurse locale, gospodăriile colec
tive participante au realizat anul 
trecut, numai din valorificarea 
a peste șapte sute de porci, 
un venit net de peste 333 
mii lei. Pe lîngă colectiviștii din 
Băleni, Cuca, Oasele etc, deosebit 
de frumoase rezultate au obținut, 
datorită creșterii porcilor în baltă, 
și cei din comuna Smulți, care au 
participat la aceste centre cu un 
număr de 425 de porci. După nu
mai 6 luni d© creștere în baltă, 

Iii în sol. La sfîrșitul lui martie au 
fost administrate cîte 320 kg super- 
fosfat la ha. După împrăștierea în
grășămintelor s-a dat imediat cu dis- 
cuitorul pentru încorporarea lor în sol 
și pentru distrugerea buruienilor care 
apăruseră în această perioadă. Discui
tul a fost urmat de o grăpare ușoară. 
La începutul lui aprilie, în mustul ză
pezii. colectiviștii au început însămîn- 
țatul sfeclei de zahăr. Ca lucrări de 
întreținere au fost executate în timpul 
perioadei de vegetație, răritul, două 
prașile mecanice și una manuală. In
tre prașila a II-a și a IlI-a s-au mai 
administrat cîte 100 kg azotat de a- 
moniu la ha. Nici nu terminaseră bine 
cu prașila a IlI-a cînd pe ogoarele 
Deajului s-a abătut grindina. Cea mai 
mare parte a frunzelor au fost distru
se. Dar nici în această împrejurare 
colectiviștii nu s-au dat bătuți. Știau 
ei bine că frunzele reprezintă labora
torul plantei și că acestea trebuie aju
tate să se refacă. In acest scop, în 
lipsa azotatului de amoniu, pe locurile 
distruse mai tare de grindină au ad
ministrat o cantitate de peste 2.000 kg. 
de nitrocalcar.

In anul acesta, colectiviștii din Deaj 
vor realiza de pe urma acestei culturi’ 
un venit de peste 300.000 lei, ceea ce 
dovedește că sfecla de zahăr este o 
cultură aducătoare de mari venituri.

S. HUDEA 
corespondent

Au însilozat 1.200 
tone de nutreț

Convingîndu-se din experiența ani
lor trecuți că nutrețul însilozat este 
calea care duce la obținerea de pro
ducții animaliere sporite, membrii gos
podăriei agricole colective „Progresul’ 
din comuna Făcăeni — raionul Fe
tești ajutați de tractoriștii de la 
S.M.T. din localitate au însilozat pînă 
în prezent peste 1.200 tone cu diferite 
nutrețuri.

Colectiviștii sînt hotărîți să asigure 
în acest an pentru animalele gospodă
riei peste 1.500 tone de nutreț murat.

CONSTANTIN FRINCU 
corespondent

folosite în bună parte materiale din 
resurse locale. In locul cimentului și 
balastului au fost folosite blocuri de 
ciment de la o veche construcție, iar 
lemnăria a fost procurată din cadrul 
gospodăriei. S-au putut astfel realiza 
economii în valoare de peste 18.000 
lei, la care și-au adus din plin con
tribuția dulgherii I. I. Păduraru și 
Th. Gr. Păduraru.

TACHE VASILACHE
corespondent

o producție totală de 65.928 kg, de 
pe 3 ha cu varză peste 62.000 kg și 
38.969 kg roșii de pe 2 hectare. Colec
tiviștii din Borș au aprovizionat cu 
legume proaspete și de bună calitate 
numeroase cantine, spitale, internate 
și creșe. In acest an grădina de le
gume le-a adus venituri de 510.000 
lei. Socotind șl restul de produse ne
valorificate încă, venitul anual reali
zat din grădină va fi de aproape 
800.000 lei

I. POPA
corespondent

Creșterea și
gospodăria colectivă „Filimon 
Sîrbu” din comuna Smulți, a obți
nut din valorificarea porcilor anul 
trecut, un venit net de 99.530 lei.

Dacă adăugăm și valoarea ma
terialului de prăsilă oprit pe timp 
de iarnă în baltă la Vlădești, acea
sta înseamnă în plus încă 133.660 
lei. In total deci, colectiviștii din 
Smulți au cîștigat în anul trecut 
peste 233.000 lei datorită creșterii 
raționale a porcilor în baltă.

în toamna anului 1958, după ce 
porcii au fost predați gospodării
lor colective participante, a ră
mas pe timpul iernii numai cres
cătoria de la Vlădești, care func
ționează și în prezent. De curînd 
am avut prilejul să o vizitez. Am 
ajuns aici, tocmai în timpul prîn- 
zului. Din loc în loc, în curtea 
crescătoriei, se înșirau adăpostu
rile pentru porci, construite din 
stuf. Alături de maternitatea pen
tru scroafe și alte două adăposturi 
pentru tineretul porcin și scroafele 
gestante, se văd numeroase colibe 
din stuf pentru adăpostirea scroa
felor cu purcei. Ceva mai departe, 
se găsește o moară cu ciocănele. 
De la tov. Năstase Lungu, respon
sabilul unității, am aflat că aceste 
construcții au costat pe colecti
viști în 1958 numai 44.727 Jei. 
Pentru asigurarea cazării întregu
lui efectiv porcin a fost amenajat 
în acest an un nou adăpost tip 
stufarc cu o capacitate de 2.000 
de capete. Costul acestei con 
strucții, după ultimele calcule fă
cute, abia atinge 65.000 lei. In pre
zent «crescători^ de la Vlădești

La gospodăria colectivă Cuza-Vodă, regiunea Constanta, recoltatul florii- 
soarelui s-a terminat. In fotografie: cîteva colectiviste din brigada 3-a
condusă de tov. Ene Dumitru, trans portînd la căruțe ultimele coșuri cu 

„pălării" de floarea-sparelui.

■fc

ASIGURĂ
PENTRU

Membrii gospodăriei agricole colec
tive „Răscoala din 1907“ comuna Slo- 
bozia-Mîndra, regiunea București au 
constatat an de an că pentru dezvol
tarea sectorului zootehnic este nevoie 
de asigurarea unei îndestulătoare baze 
furajere.

In acest scop, conducerea gospodă
riei colective a hotărît ca în acest an 
să mărească suprafețele însămînțate 
cu porumb furajer, borceag, lucernă, 
mazăre furajeră și alte plante.

Nu a fost neglijat de către colecti
viști nici nutrețul pentru siloz. Pînă 
de curînd, în această gospodărie har
nicii colectiviști însilozaseră peste 
1.800 tone de nutreț.

Pe lîngă porumbul furajer destinat

Metode înaintate - 
rezultate bogate

Din experiența gospodăriei agricole colective 
„Partizanii Păcii" ** raionul Rimnicu-Sărat

La gospodăria agri
colă colectivă „Partiza
nii Păcii" din comuna 
Știubei, raionul Rîmni- 
cu-Sărat, regiunea Plo
ești, Producțiile medii 
la hectar la principalele 
culturi agricole au cres
cut de la un an la al
tul. Deosebit de îmbu
curător este faptul că 
și în 1959, în condiții 
mai vitrege de clină, 
colectiviștii au izbutit 
să obțină recolte spori
te, așa după cum se 
poate observa din cifre
le de mai jos.

PLANIFICAT
K<3 -ha.

REALIZAT 
KG.-HA.

GRÎU DE 7 O AM HĂ 1.600 2.025
ORZ DE TOAMIiĂ 1. 500 2.075
OVĂZ 1. 300 1.975
MAZĂRE 1. 500 1.500
SFECLA DE ZAHĂR 20. OOO 31.000

Rezultatele arătate se 
datoresc în mare mă
sură aplicării metodelor 
agrotehnice pe care co
lectiviștii pun mare 
preț. Așa de pildă, la 
cultura sfeclei de zahăr, 
suprafața de 40 ha a 
fost însămînțată după 
grîul de toamnă. S-a 
făcut arătură adîncă 
de vară, au fost cărate 
și îngropate în sol 30 
tone la ha gunoi de 
grajd pe 16 ha; pe res
tul au fost aplicate azo
tat de amoniu și su-

perfosfat. Terenul a 
fost lucrat cu cultiva
torul de cîte ori a fost 
nevoie (4 ori). La 10 
martie s-a semănat 
sfecla în amestec de 
ovăz, folosit ca plantă 
indicatoare. După se
mănat s-a tăvălugit, iar 
la 16 aprilie s-a dat 
prașila oarbă. Răritul 
s-a făcut mangal. In 
timpul perioadei de ve
getație au fost date 4 
prașile.

De pe suprafața de 3 
ha cultivată cu sfeclă 
irigată s-a obținut o

producție de 38.000 
kg/ha. In medie, greu
tatea unei sfecle recol
tată de pe suprafața 
iriată este de 5 kg, a- 
jungînd pînă la 7 kg.

Aplicarea la vreme și 
așa cum cer regulile a- 
grotehnice a tuturor lu
crărilor cerute de prin
cipalele culturi a fost 
cu putință datorită 
muncii harnicilor colec
tiviști, dintre oare s-au 
evidențiat Ștefan Mi- 
halcea, membru în 
consiliul de conducere,

REZULTATE BUNE ÎN

îngrășarea porcilor in bălți
are asigurată cazarea pentru un 
efectiv de 5.000 capete porci.

In colibele de vară și boxele din 
maternitatea de la crescătoria 
Vlădești se pot vedea alături de 
fiecare scroafă cîte 8 9 purcei dez
voltați uniform. De la numai 578 
scroafe, vieri și porci puși la în
grășat la începutul acestui an, 
crescătoria și-a sporit efectivul cu 
încă 2.255 grăsuni obținuți din fă- 
tările de pînă acum. Pentru o cît 
mai bună îngrijire a lor purceii în
tăreați (1.417 la număr) sînt gru
pați în 6 loturi. M-am interesat 
despre felul de hrănire a anima
lelor, despre sporul în greutate 
și prețul de cost al kilogramului 
de carne obținut în condiții de 
creștere în baltă. în balta Vlădeș- 
tilor care se întinde pe o suprafață 
de peste 125 ha. porcii găsesc din 
abundență o pășune de calitate ; 
în plus ei primesc zilnic în rație 
și nutrețuri concentrate care sînt 
asigurate de către gospodăriile 
colective participante. Bunăoară, 
scroafele în ultima perioadă de 
gestație, primesc zilnic cîte 2 kg. 
de concentrate, iar scroafele cu 
purcei cîte 3 kg. în plus acestora 
din urmă ca și tineretului porcin 
înțărcat, li se dă în boxe pe timp 
de vară și lucernă cosită. Tinere
tul porcin abia înțărcat primește 
în medie cîte 0,5 kg. uruieli de 
concentrate și în plus supă de 
came de cal. Cu orz prăjit și supă 
de carne de cal, îngrijitorii Toma 
Costandache și Petrache Radaico- 
vici au salvat un număr de 192 
purcei rahitici. Alături de aceștia.

Foto : C. DUMITRU

FURAJELE 
ANIMALE

acestui scop, ei au mai pus la murat 
și 50 tone cu frunze de sfeclă de 
zahăr. In acest fel, ei au asigurat 
încă de pe acum pe cap de vită mare 
cîte 7 tone de nutreț murat. In ve
derea obținerii unor producții sporite 
de lapte de vacă, gospodăria va mai 
procura 10 vagoane borhot de la fa
brica de zahăr Livezi, în contul celor 
50 vagoane sfeclă de zahăr contrac
tate.

De asemenea, gospodăria are depo
zitate 4 vagoane mazăre furajeră, 6 
vagoane de orz, 10 vagoane de lu
cernă și 5 vagoane borceag.

IOSIF BARB
corespondent

Ion Răileanu care a ob
ținut împreună cu echi
pa sa 33.000 kg sfeclă 
de zahăr la ha, Apos
tol Răghina și alții.

La bunul mers al 
gospodăriei a contri
buit și contribuie con
siliul de conducere și 
îndeosebi tov. preșe
dinte Nicu Crăciun, om 
harnic și priceput, care 
sub îndrumarea organi
zației de bază din gos
podărie a izbutit să 
mobilizeze pe colecti
viști la executarea în 

bune condiții a munci
lor agricole.

Analizînd temeinic po
sibilitățile pe care le 
au, membrii gospodă
riei colective „Partiza
nii Păcii" au hotărît să 
aplice și în toamna a- 
ceasta metode agroteh
nice avansate pentru a 
putea obține în anul 
viitor o producție de 
3.000 kg grîu la hectar.

Ing V. LIXANDRU 
corespondent

îngrijitorii Nicolae Zaharla, Ene 
Lungu, Petrache Marangoci, Tache 
Băleanu, Gheorghe Turcanu și al
ții, se numără printre fruntașii 
unității.

Sporul de greutate vie obținut 
pe luna august atinge în medie 400 
g. iar pe luna septembrie acesta 
depășește, la unele loturi, chiar 
500 de g. Față de costul kilogra
mului de carne de porc din anul 
trecut, anul acesta, printr-o mai 
bună organizare a muncii, kg. de 
carne va fi realizat cu un preț de 
cost mai scăzut. Consumul de fu
raje concentrate pentru un kg. 
spor greutate vie atinge în medie 
3-3,5 kg.
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La gospodăriile de stat din regiunea Craiovq

TOATĂ GRIJA REALIZĂRII
PLANULUI DE INVESTIȚII

Gospodăriile agricole de stat din 
regiunea Craiova și-au dezvoltat în
continuu baza tehnico-materială, dis- 
punînd astăzi de mijloace ce le per
mit să aplice cele mai înaintate me
tode de producție. An de an, le-au 
fost acordate importante fonduri pen
tru construirea și punerea în funcți
une a numeroase obiective necesare 
producției sau cerințelor social-cultu- 
rale ale muncitorilor. în anul curent, 
cifra investițiilor alocate gospodării
lor agricole de stat din regiune se ri
dică la 34.855.000 lei; cu această 
sumă urmînd să fie terminate o serie 
de obiective începute în anul 1958, 
și executate lucrări noi de construc- 
ții-montaj, să fie amenajate pentru 
irigat noi suprafețe și redate agricul
turii noi terenuri degradate, să se 
procure animale.

Deși nu se poate spune că nu există 
preocupare din partea conducerii 
Trustului Gostat Craiova, pentru ca 
planul de investiții să fie îndeplinit, 
realizările, de pînă acum indică o ră- 
mînere în urmă. La poziția construc- 
ții-montaj, poziție în care figurează 
134 de obiective noi se realizase pla
nul în proporție de numai 32 la sută. 
Din cele relatate de tovarășul Ion D. 
Marin, șeful serviciului construcții din 
Trustul Gostat, în primele 8 luni ale 
anului au fost terminate 34 de obiec
tive, alte 86 de obiective sînt în dife
rite stadii, construcția multora fiind 
avansată, iar 8 obiective încă nu fu
seseră începute.

Care este cauza acestor întîrzieri ? 
Din cercetările făcute pe teren, se 
constată că T.R.C.L. Craiova nu-și 
respectă angajamentele contractuale, 
tărăgănînd o serie de lucrări în mod 
cu totul nejustificat. Așa se face că 
din obiectivele începute anul trecut, 
23 au rămas neterminate, lucrările 
continuînd în anul 1959. Trei din a- 
cesțe obiective n-au fost predate be
neficiarilor nici la ora actuală. In a- 
ceastă situație se află și crama de la 
Piscul Sadovei, cu o capacitate de 
200 de vagoane care trebuia terminată 
și predată pînă la 1 septembrie 1959. 
Dar T.R.C.L., lăsînd lucrurile în voia 
soartei, nu va putea da crama în func
ție cu întreaga capacitate, în acest 
an.

La capitolul investiții, planul de 
stat pe 1959 al gospodăriei Piscul Sa
dovei prevede 3.521.000 de lei. Pînă 
la 10 septembrie a.c., el a fost reali
zat în procent de 50 la sută. Oare va 
fi posibil ca în cele trei luni și jumă
tate ale anului în curs să fie termi
nate obiective în valoare de aproape 
1.700.000 de lei ? Noi credem că nu. 
In aceeași situație se prezintă realiza
rea planului de investiții și în alte 
unități: silozul și grajdul de la gos-

Mai multă atenție brigăzilor 
de mecanizare completă

In gospodăriile agricole de stat, 
brigada de mecanizare completă re
prezintă în prezent forma cea mai 
bună de organizare a muncii mecani
zate. Experiența de pînă acum a do
vedit că această formă de organizare 
a muncii constituie un mijloc impor
tant în vederea obținerii de recolte 
sporite la hectar, a ridicării producti
vității muncii și rentabilității gospo
dăriilor de stat.

La gospodăria agricolă de stat 
„Costache Burcă" din regiunea Con
stanța, de exemplu, brigada nr. 1 de 
mecanizare completă a obținut cu 400 
kg de grîu la ha mai mult decît bri
găzile simple din restul gospodăriei, 
iar la porumb boabe cu 330 kg la ha. 
De asemenea, la gospodăria agricolă 
de stat Secueni din regiunea Bacău, 
brigăzile de mecanizare completă au 
obținut producții superioare atît la 
grîu cît și la porumb, iar prețul de 
cost al hantrului a fost scăzut la 77 
lei, față de 120 lei cît au realizat res
tul brigăzilor- Exemple asemănătoare 
oferă și brigăzile de mecanizare com-

Față de numai 333.000 lei cît a 
fost venitul net realizat în 1958, 
gospodăriile colective vor obține 
în acest an din valorificarea por
cilor crescuți în baltă un cîștig bă
nesc de peste două ori mai mare.

Datorită rezultatelor bune do- 
bîndite, inițiativa valoroasă a co
lectiviștilor din raionul Bujoru a 
fost extinsă în aproape toate păr
țile regiunii Galați. Numeroși co
lectiviști din raioanele Galați, 
Brăila, Călmățui și altele, au ho
tărît la rîndul lor să crească și să 
îngrașe în bălți, pe bază de coope
rare, mii de porci. întinsele su
prafețe de bălți nefolosite altă 
dată sînt puse acum tot mai mult 
în valoare de harnicii colectiviști 
din regiunea Galați în scopul în
tăririi și dezvoltării gospodăriilor, 
în scopul realizării unor venituri 
cît mai frumoase.

TRAIAN BILBIIE 

podăria de stat Redea și castelul de 
apă de la gospodăria de stat Ciocă
nești, nici n-au fost măcar începute. 
La gospodăriile de stat Caracal și 
Băilești, rețeaua exterioară de ali
mentare cu apă așteaptă de multă 
vreme să fie terminată și dată în fo
losință.

Problema alimentării cu apă în gos
podăriile agricole de stat din regiu
nea Craiova a devenit deosebit de a- 
cută. îndeosebi în acelea unde secto
rul zootehnic a căpătat mare dezvol
tare.

în construcția instalațiilor de ali
mentare a gospodăriilor cu apă, un 
rol important îl are O.R.I.F.-ul. La 
gospodăria de stat Moțăței, O.R.I.F-uI 
a început săparea unui puț încă din 
primele luni ale anului 1956. Lucră
rile nu au fost terminate nici astăzi. 
Ne întrebăm : cine va suporta toate 
cheltuielile unei asemenea lucrări, care 
se va degrada înainte de a fî recep
ționată ? Trebuie spus că nu-i singura 
lucrare tergiversată și necorespunză
toare a O.R.I.F. ului. Mai sînt și al
tele de același fel ceea ce impune noii 
conducerii a O.R.I.F. Craiova necesi
tatea unei analize imediate și serioase 
a lucrărilor începute in gospodăriile 
agricole de stat. Analiza trebuie ur
mați de măsuri corespunzătoare.

în problema irigațiilor și hidroame- 
liorațiilor. gospodăriile agricole de 
stat din regiunea Craiova au arătat 
mai multă preocupare decit în pro
blema construcțiilor, avînd la jumă
tatea anului o realizare de 51 la sută.

Convingîndu-se de avantajele cultu
rilor irigate majoritatea gospodăriilor 
s au străduit ca fondurile puse la dis
poziție să fie folosite pină la cel din 
urmă leu. Așa, de pildă, gospodăria a- 
gricolă de stat Piscul Sadovei a ame
najat în primăvara acestui an, o ore- 
zărie pe. circa 320 de hectare, care-i va 
aduce mari beneficii. în prezent la 
punctul Rojiștea se fac noi amenajări 
de terenuri pentru irigat. De aseme
nea, la gosipodăria de stat Caracal, 
se lucrează la noi amenajări pentru 
irigarea culturilor. Așa cum se desfă
șoară lucrările, planul de investiții la 
capitolul hidroameliorații va fi reali
zat înainte de termen.

Planul de investiții va fi realizat — 
și chiar depășit — și la capitolul plan
tații noi și întreținerea plantațiilor.

Lucrurile nu stau însă tot atît de 
bine la turma de bază, unde se ob
servă că procurarea vitelor cornute, 
mai ales procurarea de vaci cu lapte, 
se desfășoară destul de anevoios. Din 
suma repartizată pentru cumpărarea 
de animale nu s-a cheltuit pînă în 
prezent decît jumătate. Dacă ținem 
seama că densitatea animalelor este 
necorespunzătoare în gospodăriile de 
stat din regiune, deoarece în 1958, re
veneau la suta de ha 6,2 taurine, 67 

pletă din gospodăriile de stat Urleas- 
ca și Măicănești, regiunea Galați, 
Grabaț, regiunea Timișoara etc.

Datorită rezultatelor bune pe care 
le obțin, extinderea acestor brigăzi în 
cadrul unor trusturi Gostat ca Timi
șoara, Galați și Constanța, a consti
tuit in ultimul timp o preocupare de 
seamă din partea consiliilor ale 
multor unități. In regiunea Timi
șoara, de pildă, la 1 aprilie exis
tau 204 brigăzi de mecanizare com
pletă, iar la 1 august numărul aces
tora ajunsese la 229. Astfel, gospodă
ria agricolă de stat Banloc, a mai 
constituit încă 3 brigăzi de mecani
zare completă pe lîngă cele 3 vechi, 
gospodăria de stat Periam încă 3 bri
găzi. Săcălaz 2 etc. In ultima perioa
dă, noi brigăzi de mecanizare com
pletă au mai fost constituite în regiu
nile Galați și Constanța.

Sînt însă și Trusturi Gostat ca cele 
din regiunile Iași, Craiova, București 
etc., unde deși există condițiile nece
sare pentru organizarea unui mare 
număr de brigăzi de mecanizare com
pletă acestei probleme nu i s-a acor
dat atenția cuvenită. La gospodăriile 
de stat Popricani și Pojorani regiunea 
Iași, de exemplu, din cauza organi
zării defectuoase a brigăzilor de me
canizare completă, munca acestora 
s-a desfășurat în acest an în condi
ții proaste, fapt care a dus pînă la... 
desființarea lor.

Brigăzile de mecanizare completă 
au o importanță deosebită în realiza*- 
rea sarcinilor pe care le au gospodă
riile agricole de stat. De aceea, Trus
turile regionale Gostat au datoria să 
sprijine din plin înființarea de noi 
brigăzi de mecanizare completă. Cu 
atît mai mult cu cît în toate regiunile 
în acest an s-au repartizat noi trac
toare UTOS, semănători, combine și 
alt utilaj necesar setului de mașini 
pentru constituirea acestor brigăzi.

Totodată. în gospodăriile agricole 
de stat unde brigăzi de mecanizare 
completă își desfășoară defectuos 
munca, consiliile unităților respective 
au datoria să ia măsurile ce se im
pun pentru înlăturarea lipsurilor, în 
vederea îmbunătățirii activității aces
tor brigăzi.

B. GHEORGHE

Se mai pot însiloza cantități 
importante de furaje

(Urmare din pag. 1)

păioaselor, pregătirile pentru însămîn- 
țările de toamnă etc.

In toate gospodăriile de stat sînt 
create condiții ca în viitoarele zile să 
fie totuși însilozate încă importante 
cantități de furaje.

In regiunea Stalin, Hunedoara, Cluj, 
Autonomă Maghiară și în unele raioa
ne din Suceava, încă se recoltează 
porumb furajer. In toate celelalte re
giuni se pot însiloza coceni de porumb 
tocați în amestec cu tăiței de sfeclă 
de zahăr sau cu melasă pe care fabri- 
cele de zahăr o pun la dispoziție în 
cantități îndestulătoare, ca și frunze 
ți colete de sfeplă de zahăr ți chiar 

porcine, 28,7 ovine și 36 păsări, apare 
și mai evidentă necesitatea ca gospo
dăriile agricole de stat să depună 
toate eforturile pentru ca planul de 
investiții să fie realizat la această 
importantă poziție. Creșterea număru
lui de animale este, se știe, una din 
cele două căi de creștere a producției 
de carne, lapte, unt etc.

Din analiza felului în care se rea
lizează prevederile planului de investi
ții în gospodăriile agricole de stat din 
regiunea Craiova, se desprinde clar o 
rămînere în urmă, în sipecial la pozU 
ția construcfii-montaj. Trebuie trași 
desigur, la răspundere, diriginții de 
șantiere, cît și conducerile întreprin
derilor T.R.C.L. care nu au respectat 
termenele contractuale. Sîntem în plină 
toamnă și iarna bate la ușă. Unde 
vom caza animalele de la care aștep
tăm produse ? Cum vom asigura o 
hrănire rațională și științifică, cînd în 
unele gospodării de stat rețeaua de 
apă și grajdurile nici n-au fost înce
pute ? Iată de ce, în cele cîteva luni 
care au mai rămas, este necesar ca 
atît conducerea Trustului Gostat cît și 
conducerile gospodăriilor să ia' măsuri 
eficace pentru ca obiectivele prevăzute 
în plan și mai ales grupurile sociale, 
grajdurile și maternitățile să fie ter
minate și date în folosință. Nu este 
just ca rezolvarea acestor probleme să 
fie. lăsată numai pe seama T.R.C.L. 
sau O.R.I.F. ci, deopotrivă, trebuie 
mobilizate și toate forțele interne ca 
atît lucrările de investiții în regie 
proprie cît și cele contractate cu
T.R.C.L. și O.R.I.F. să fie terminate 
înainte de venirea iernii.

Dacă întreprinderile își vor uni efor
turile în scopul terminării grabnice a 
obiectivelor planificate, planul de in
vestiții la poziția construcții-montaj 
va fi realizat. Graba nu trebuie însă 
să dăuneze calității. Nici să scum
pească construcțiile.

Nu ne îndoim că situația creată 
acum, care necesită eforturi deosebite 
pentru realizarea planului de investi
ții, va constitui pentru Trust Și uni
tățile Gostat un învățămînt.

PETRE ZBIRLEA

Citind o gazetă 
de perete 

Amenajările 
pentru irigații 

nu-s un scop 
în sine

Gazeta de perete a Oficiului regio
nal de îmbunătățiri funciare al re
giunii Ploești a publicat un articol 
interesant. Articolul face bilanțul 
lucrărilor de irigații executate și ci
titorul gazetei de perete află, că, în 
ultimii ani, in regiune s-au extins 
suprafețele amenajate pentru irigații 
Canalele de irigații au un potențial de 
peste 8 000 de ha irigabile repartizate 
pe surse de apă după cum urmează s 
Leaoltul cu 3.000 de ha. Iazul Morilor- 
Prahova cu 1.000, Teleajen cu 800, 
Vernești cu 1.800, Mărăcineni cu 600 
și lazul Morilor-Ialomița cu 800 de 
ha. Dar (of, dacă n-ar fi acest „dar" 
ce bine ar fi), arată articolul, poten
țialul irigațiilor este folosit în procent 
de numai 37 la sută. Intruclt terenu
rile amenajate pentru irigat aparțin 
in cea mai mare parte unităților agri
cole de stat, articolul se ocupă de 
felul cum folosesc ele aceste terenuri; 
Și iată ce aflăm : „gospodăriile agri
cole de stat din regiunea noastră na 
acordă destulă atenție problemei iri* 
gațiilor, manifestind o serioasă rezis
tență în ceea ce privește extinderea 
culturilor irigate. Mai mult chiar. Sis* 
temele de irigații nu sînt exploatate 
suficient și nici întreținute conform 
normelor tehnice. Astfel, sistemele de 
irigații de la gospodăriile agricole de 
stat Buzău și Movila Vulpii, sînt rău 
întreținute și insuficient exploatate. 
Tot așa, gospodăria agricolă de stat 
Puchenii Mari, care are 281 de ha 
amenajate, a irigat doar suprafața de 
5 ha", in încheiere, autorul articolului 
întreabă pe bună dreptate: Dacă tere
nurile amenajate nu-s folosite de ce 
s-au mai investit fonduri pentra lu
crările de irigație din această gospo
dărie? întrebarea e valabilă și pentru 
celelalte gospodării.

Iar la această întrebare trebuie să 
dea răspuns atît gospodăriile agricole 
de stat respective cit și Trustul regio
nal Gostat Ploești care, desigur, știe 
că nu-i admis să risipești banii sta
tului. Totodată sini necesare și măsuri 
urgente și hotărite din partea organe
lor superioare pentru a lichida odată 
cu nefolosirea sistemelor de irigații 
construite cu multă trudă și cu multe 
cheltuieli.

GH. B.

trifoliene noi, acolo unde sau cul
tivat.

Pentru a se putea obține realizări 
cît mai importante este nevoie ca în- 
deosebi în gospodăriile de stat rămase 
în urmă cu însilozările să fie folosite 
cu chibzuință mijloacele de transport, 
să se mecanizeze pe scară largă lu
crările adaptîndu-se numărul necesar 
de combine C 1 sau batoze și să se 
organizeze munca în două schimburi, 
în felul acesta se vor putea asigura 
cantități îndestulătoare de furaje în
silozate pentru animale, punîndu-se 
bază trainică unor producții bune în 
sectorul zootehnic în lunile de iarnă*

ION DRINGU _
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„Agricultura Nouă"
Dis-de-dimineață am plecat spre 

peninsula Taman, unde a luat naștere 
mișcarea pentru transformarea Tama- 
nului într-o regiune viticolă, ca ves
tita regiune Champagne din Franța. 
Soarele abia răsărise și lumina cu 
putere stepa presărată cu mărgări
tare de rouă.

Automobilul nostru coti brusc din 
direcția strimtorii Kerci și se avîntă 
pe cimpia 1 amanului. O jumătate de 
oră mai tirziu ne aflam la Ahtanizov- 
skaia, o mare staniță căzăcească, 
inundată de verdeață.

In toamna anului 1957 a poposit 
aici Nikita Sergheevici Hrușciov. Vă- 
zind acest minunat colț al Cubanului, 
Nikita Sergheevici a spus că e greu 
de găsit condiții mai prielnice pentru 
dezvoltarea viticulturi' ca aici și i-a 
îndemnat pe localnici să transforme 
peninsula Taman într-o Champagne 
sovietică.

De-atunci, colhoznicii își dau silin
ța să ducă la îndeplinire această sar 
cină. In primăvara acestui an, co ho- 
zul din stanița Ahtan z.ovukaia .1 plan
tat vii noi pe o suprafață de 450 hec
tare. aproape dublînd suprafața totală 
a viilor. Pină la sfîrșitul septenalului, 
viile colhozului se vor întinde pe o 
suprafață de 3.000 hectare.

In prezent, tehnica ușurează mult 
nttmca viticultorilor, îngăduindu-le 
totodată să realizeze anual economii 
de zeci de mii de ruble. Anul trecut 
colhozul din stanița Ahtanizovskaia 
a obținut la fiecare hectar de vie un 
venit pînă la 20.000 de ruble.

Rezultate și mai bune au obținut 
viticultorii din colhozul învecinat 
„Ilici". Aici un hectar de vie a dat 
un venit de peste 25.000 de ruble. 
Anul trecut vemtul global bănesc al 
colhozului „Ilici" s-a ridicat la 30 de 
milioane de ruble, Iar la sfîrșitul sep
tenalului va ajunge la 175 milioane 
de ruble.

Au apărut noi plantații de vii în 
aproape toate raioanele ținutului 
Krasnodar. Odinioară se socotea că în

raioanele de miază-noapte și centrale 
ale Cubanului n-ar fi condiții priel
nice pentru cultivarea viței de vie. 
Această părere a fost dezmințită de 
viață.

In prezent în raioanele de miază
noapte ale Cubanului (Eisk, Kușcev- 
ski, Șcerbinovski și Staro-Minski) 
plantațiile de vii ocupă suprafețe de 
sute de hectare. Iar colhozurile din 
raioanele învecinate Kanevski, Stalin- 
ski, Pavlovski au livrat încă din anul 
trecut statului sute de chintale de 
struguri.

Anul acesta, viticultorii din Cuban 
au adus multe elemente noi în munca 
lor. Aproape pretutindeni au fost me
canizate lucrările de defrișare a ma
sivelor păduroase, de întreținere a 
plantațiilor, cum și stropitul viilor.

Raționalizatorii din partea locului 
au conceput numeroase dispozitive și 
au adus prețioase perfecționări mij
loacelor tehnice. Astfel mecanicul 
Alexeev din sovhozul „Lenin" a ela
borat un nou sistem pentru efectuarea 
lucrărilor de întreținere a viilor cu 
mijloace mecanizate, desființînd pli- 
vitul manual între rînduri și reali- 
zînd astfel o economie a consumului 
de muncă pe sovhoz de peste 15.C00 
zile-om. Mecanizatorul Turicenko din 
sovhozul viticol „Taman" a adaptat 
grebla trasă de tractor pentru evacu
area de pe plantații a viței tăiate. 
Ca urmare, această lucrare este efec
tuată acum de un număr de oameni 
aproape de 60 de ori mai mic.

Traducînd în viață hotărîrile Con
gresului al XXI-lea al partidului, oa
menii muncii din satele Cubanului 
și-au luat angajamentul să aibă pînă 
in anul 1970 peste 300.000 hectare de 
vii și 200.000 hectare de livezi.

Munca creatoare a colhoznicilor și 
mecanizatorilor stă chezășie că acest 
angajament va fi dus la îndeplinire 
înainte de termen și că ținutul Cu
banului va deveni o tnîndră grădină 
înfloritoare.

G. ȘEVIAKOV

înainte,
Comunicatul comun sovieto-ameri- 

can publicat după încheierea întreve
derii dintre N.S. Hrușciov și D. Eisen- 
hower la Camp David subliniază că 
„Președintele Consiliului de Miniștri 
al U.R.S.S. și Președintele Statelor 
Unite au căzut de acord că toate prob
lemele internaționale riereglementate 
trebuie să fie rezolvate nu prin folosi
rea forței, ci prin mijloace pașnice, 
prin tratative."

Da asemenea, în cuvîntarea rostită 
la mitingul oamenilor muncii din 

I Moscova, în ziua de 28 septembrie, 
tovarășul Hrușciov a declarat că în 
secolul nostru, cînd tehnica cunoaște 
cea mai mare dezvoltare, cînd există 
state cu orînduiri sociale diferite, prob
lemele internaționale nu pot fi rezolva
te cu succes decît pe baza principiilor 
coexistenței pașnice, că altă soluție nu 
există. El a arătat totodată că războiu
lui rece trebuie să i se bareze calea, 
trebuie să se topească gheața și să se 
normalizeze relațiile internaționale.

„Călătoria în S.U.A. și convorbirile 
care au avut loc au fost utile, ele tre
buie să ducă incontestabil la îmbună
tățirea relațiilor dintre țările noastre 
și la slăbirea încordării internaționa
le", a subliniat N.S. Hrușciov în cu- 
vîntarea rostită cu prilejul sosirii la 
Pekin.

La rîndul său, președintele Statelor 
Unite ale Americii, D. Eisenhower, 
într-o declarație făcută presei în ziua 
de 28 septembrie, a declarat că ...... vi
zita lui N.S. Hrușciov a însemnat în
ceputul procesului de îmbunătățire a 
relațiilor americano-sovietice și că în 
cursul schimbului de vederi care a a- 
vut loc la Camp David au fost înlătu
rate numeroase obiecțiuni pe care le-a 
avut partea americană în ceea ce pri
vește ținerea unei conferințe la nivel 
înalt".

Potrivit comunicatului și declara
țiilor celor doi conducători, s-a ajuns, 
de asemenea, la un acord, în ceeea ce 
privește reluarea tratativelor în prob
lema Berlinului. După părerea pre
ședintelui Eisenhower, „toți sînt de 
acord cu faptul că actuala situație din 
Berlin nu este normală", că singura 
cale pentru „înlăturarea acestei situ
ații sînt tratativele care vor dura 0 
anumită perioadă de timp".

pe dramul păcii!
Desigur, nimeni nu-șj închipuie că 

prin aceste declarații toate obstacolele 
au fost înlăturate și că de acum îna
inte, drumul spre asigurarea deplină 
a păcii este complet neted.

După cum se știe, în S.U.A. și în 
diferite țări capitaliste există numeroa
se cercuri interesate în menținerea 
„războiului rece" și a nesiguranței. La 
aceasta se adaugă și faptul că în de
cursul anilor s-au acumulat o seamă 
de probleme pentru a căror rezolvare 
vor fi necesare multe strădanii din 
partea ambelor sisteme.

Nikita Hrușciov a arătat că între 
partizanii celor două sisteme există și 
va exista luptă ideologică, dar această 
luptă nu trebuie în nici un caz să de
genereze într-o luptă armată. Nu ar
mele, ci popoarele hotărăsc care orî.n. 
duire socială este mai bună. De aceea, 
glasul rațiunii cheamă toate statele, 
pe toți oamenii, să pună umărul la în
lăturarea primejdiei unui nou război.

Uniunea Sovietică, statul cel mai 
înaintat din lume, a militat și militea
ză cu dîrzenie pentru destinderea 
încordări; în relațiile internaționale, 
pentru înlăturarea neîncrederii între 
state, în primul rînd, prin înlăturarea 
motivelor neîncrederii.

Cea mai însemnată măsură ce ar 
putea fi luată în această privință ar fi 
dezarmarea generală și totală, propu
să de N.S. Hrușciov, în numele Uniunii 
Sovietice la O.N.U.

Vorbind despre propunerile sovietice 
de dezarmare, Nikita Hrușciov a de
clarat că „această problemă este atît de 
serioasă, îneît nu putem cere partene
rilor noștri s-o rezolve repede, din 
mers". Ea trebuie studiată pentru a se

găsi o soluție care să creeze într-ade- 
văr încredere și să asigure dezarmarea 
și coexistența pașnică a statelor.

„Dar noi nu vom sta cu mîinile în
crucișate așteptînd zorile, așteptînd să 
vedem încotro se va înclina acul baro
metrului relațiilor internaționale a Pre" 
cizat N. S. Hrușciov. Din partea 
noastră vom face totul pentru ca acul 
barometrului să nu încline înspre 
furtună și nici chiar spre variabil, 
ci să arate timp frumos".

Nu încape îndoială că pacea va fi 
asigurată, pentru că forțele ei sînt ne
măsurat de puternice. Lagărul socia
list, lagăr al păcii și progresului nu
mără aproape un miliard de oameni 
și dispune de posibilități uriașe. Lupta 
Uniunii Sovietice pentru înlăturarea 
primejdiei unui nou război este spri
jinită de întreaga omenire iubitoare 
de pace.

Alături de toate popoarele lumii, po
porul nostru sprijină din toate puterile 
lupta pentru asigurarea păcii pe pă
mînt. Așa după cum se arată în decla
rația guvernului R.P. Romîne cu privi
re la propunerile guvernului Uniunii 
Sovietice în problema dezarmării, po. 
porul romîn este hotărît să-și aducă 
întreaga contribuție la înfăptuirea a- 
cestui țel măreț.

Nu pot exista piedici de neînlăturat 
în calea realizării unui acord interna
țional privitor la dezarmarea generală 
și totală. însoțit de un control general 
și total efectuat cu participarea tutu
ror statelor. Să se facă totul pentru ca 
omenirea să fie scăpată pentru totdea
una de coșmarul înspăimîntător al 
războiului. Să pornim hotărițj înainte, 
pe drumul păcii.

Omenirea salută rezultatele 
vizitei lui N. S. Hrușciov 

în S. U. A.

Lucrările de hldroamcliorarc 
In regiunile agricole ale Chinei

In cursul celor zece ani de la crea
rea Republicii Populare Chineze, 
odată cu dezvoltarea continuă a 

construirii socialismului, a sporit an de 
an construcția instalațiilor de hidro- 
ameliorare și s-a îmbunătățit calitatea 
lor.

Acțiunea pc'ntru preîntâmpinarea și 
lupta împotriva inundațiilor și 
a secetei a cunoscut un mare avînt în 
rindurile țăranilor din întreaga țară. 
In cursul primului plan cincinal, odată 
cu munca de cooperativizare a agricul
turii a început acțiunea pentru sporirea 
instalațiilor de hidroameliorații, fapt 
care a contribuit la dezvoltarea ulteri
oară a lucrărilor de hidroameliorații în 
China. Astfel, numai în timpul „mare
lui salt înainte" din anul 1958, au fost 
irigate 400 milioane de mu pămînt ara
bil, asanate 200 mii. mu pămînturi 
mlăștinoase, iar eroziunile au fost li
chidate pe o suprafață de 300 mii km. p. 
In plus, pretutindeni s-a construit un 
mare număr de hidrocentrale sătești.

In cei zece ani care au trecut, odată 
cu munca de indigtiire a rîurilor s-a 
dezvoltat acțiunea de preîntîinpinare a 
inundării regiunilor cu terenuri jo-ase.' 
Ca o consecință a acestui fapt, inun
darea a fost lichidată pe o suprafață 
de aproape 400 mii. mu pe pămînturile 
care altădată erau adesea inundate: 
de-a lungul rîului Huaihe în provincia 
Hebei, pe cursul inferior și superior al 
rîului Huaihe în China de răsărit și în 
alte regiuni de-a lungul rîurilor și în 
apropierea lacurilor.

S-au realizat succese mari, de ase
menea, și în munca de prcîntîmpinare 
a eroziunilor de terenuri în regiunile 
muntoase. In prezent, depistarea tere
nurilor supuse eroziunii a fost e-
fectuată pe o suprafață de _ 570 
mii km. p. Suprafața totală a
pămînturilor irigate în China a
sporit de la 230 mii. mu în 1949, la 
un miliard mu în anul 1959.

Dezvoltarea uriașă a lucrărilor de 
hidroameliorații în China a dat posi
bilitate producătorilor agricoli să pre
vină inundațiile și seceta și în felul 
acesta să asigure o bază destul de 
puternică pentru dezvoltarea agricul
turii în viitor.

Anul 1958 a fost anul unul mare 
salt in producția agricolă ; tot
odată, el a fost un an al dezvol

tării lucrărilor de hidroameliorații. In 
privința condițiilor climaterice însă, 
anul 1958 a fost departe de a fi un an 
ideal. In țară au fost destul de multe 
regiuni cuprinse de secetă, timp de 
100 și 200 zile fără întrerupere, in une
le regiuni însă, precipitațiile din timpul

Hu Tzi-fin 
ministru adjunct al Agriculturii 

din R. P. Chineză

verii au fost deosebit de numeroase și 
s-au concentrat de-a lungul a numai 20 
de zile, cînd au ajuns la 300, 400 și 
chiar 500 mm. Datorită succeselor ob
ținute în construirea rezervoarelor de 
apă, a instalațiilor de irigare și asanare 
în China s-a putut evita pericolul 
inundațiilor și a secetei. Datorită mă
surilor aplicate în agricultură a fost 
realizată o recoltă bogată de cereale, 
de bumbac și oleaginoase. Ca urmare a 
marii dezvoltări a hidroameliorațiilor 
și a lucrărilor de pregătire a pămîntu- 
lui, mare parte din regiunile care dă
deau o recoltă scăzută și aveau insufi
ciente produse alimentare, au fost trans
formate în regiuni cu recolte bogate, 
cu belșug de produse alimentare. De 
pildă, în trecut, provincia Henan avea 
de suferit foarte serios de pe urma se
cetei și inundațiilor. In 1958 recolta de 
cereale a sporit în această regiune 
aproape dublu în comparație cu anul 
1957. Regiunea de la nord de rîul Hu
aihe din provincia Anhoi a fost bintu- 
ită de secetă foarte puternică de-a Iun» 
gul ultimilor 100 de ani.Acum nu nu
mai că nu s-au mai înregistrat cala
mități, dar dimpotrivă, pe o suprafață 
de 5 milioane mu . cultivată cu orez a 
fost obținută o recoltă atît de bogată, 
îneît provincia aceasta care de cînd 
lumea și pămîntul suferise de pe urma 
calamităților, s-a transformat într-una 
din provinciile țării cu producția cea 
mai mare de orez.

Datorită eforturilor maselor, în anul 
1958 au început lucrări complexe de 
hidroameliorații pe rîul Toake, în con
strucția cărora sînt incluse canale de 
irigație cu o lungime totală de 1.400 
km. și care vor iriga 20 mii. mu de pă
mînt.

In anul 1959 ca urmare a eforturilor 
întregului popor chinez, cu toate că 
în China de est și în partea nordică 
a Chinei au avut loc inundații iar în 
China Centrală a fost secetă puternică, 
recolta medie a culturilor de vară la 
hpetar a sporit în mod substanțial. 
Astfel recolta medie de grîu, orez tim
puriu și semințe de rapiță a depășit 
pînă și recolta de anul trecut, care în 
mod excepțional fusese o recoltă bo
gată.

In acțiunea de construire a instala
țiilor de hidroameliorații munca 
creatoare a milioane de oameni a 

căpătat o bogată experiență în dome-

Vasta rețea de irigații a transformat cîmpurile sterpe ale provinciei Anuei 
în terenuri rodnice și în crescătorii de pește. In fotografie —- o crescătorie 

de pește din provincia Anuei.

niul transformării munților, a îmblîn- 
zirii rîurilor precum și a lichidării tu
turor regulilor învechite, moștenite de 
la orînduirea feudală și capitalistă.

Azi apa este reținută pas cu pas pe 
fiecare nivel al cursului său, pe canale 
care se ramifică în toate direcțiile prin 
munți și văi, făcîtid astfel ca inunda
țiile să se destrame pe pante, pe cîmpii, 
în bazinele de acumulare, în rezervoa
re etc. Folosirea comolexă a apei se 
face pe calea reunirii într-un tot comun 
a lucrărilor de irigare, de preîntîmpi- 
nare a inundațiilor, a transportului 
anei, a prelucrării energiei, a hidroame- 
liorațîeî, a pregătirii solului și a plan
tării de păduri, în așa fel ca fiecare 
metru cub de apă și fiecare picătură de 
apă din acest metru cub să fie utiliza
tă în întregime.

Prin îndepărtarea obstacolelor din
tre diverse raioane și bazinele rîurilor 
s-au obținut mari succese în folosirea 
surselor de apă. Aceasta dă po
sibilitate să se echilibreze di
ferența între cantitatea de apă din pe
rioadele ploioase și cele secetoase și 
să se folosească în chipul cel mai bun 
izvoarele de apă de la suprafața pă- 
mîntului și cele de sub pămînt. Acum 
se lucrează în problema dirijării apei 
din albia unui rîu în albia altui rîu, a 
aducerii apei din regiuni îndepărtate 
pentru irigarea pămîntului, a acumu
lării de rezerve de apă în perioadele 
în care nu se fac irigații pentru pe
rioadele în care se vor face irigații, 
și totodată în aceea a creării de rîuri, 
lacuri și izvoare care să se completeze 
unele pe altele. In felul acesta, toate 
sursele de apă sînt așa de bine și de 
complet utilizate, îneît nu rămîne în 
afara atenției nici-o picătură de apă 
și nici un centimetru de pămînt.

Merită să fie relevat faptul că o 
mare parte a construcțiilor au fost fă
cute direct de mase fără sprijinul fi
nanciar al statului. Datorită accele
rării ritmului lucrărilor de hidro
ameliorații a devenit posibil ca în anii 
viitorului apropiat China să-și înfăp
tuiască vechiul vis de a deveni o țară 
cu o largă rețea de irigații.

In multe locuri nevoia a ce
rut ca prepararea cimentului, a 
materialului explozibil și a instala
țiilor electrogeneratoare să se efec
tueze cu mijloace casnice. Ca o con
secință a acestui fapt, au apărut un 
mare număr de diferite unelte semime- 
canizate perfecționate. In multe părți 
sînt deja elaborate tehnologii ale a- 
plicării de noi metode ca, de pildă, 
utilizarea unor mari încărcături de 
explozivi, efectuarea exploziilor diri
jate și construirea digurilor prin nă
ruirea lutului în apă.

Succesele obținute în lucrările de 
hidroameliorații în Republica 
Populară Chineză au jucat un 

rol important în dezvoltarea produc
ției agricole, în transformarea condi
țiilor naturale și economice ale regiu
nilor rurale din țară, în accelerarea 
procesului de colectivizare a agricul
turii.

Sîntem convinși că. eroicul popor 
chinez care e atît de dornic de mun
că, înarmat cu experiența cîștigată 
de-a lungul ultimilor zece ani, conduși 
de Partidul Comunist Chinez și de 
președintele Mao Țze-dun și avînd 
uriașul aport dat de comunele popu
lare, va lichida într-un viitor apro
piat pericolul inundațiilor și secetei 
folosind în întregime toate sursele de 
apă și va înfăptui irigarea tuturor 
pămînturilor arabile din China. Tot
odată. el va depăși înainte de termen 
toate lucrările de hidroameliorații pla
nificate pentru a fi terminate în 1967, 
așa cum prevăd condițiile fundamen
tale ale dezvoltării agriculturii R. P. 
Chineze, pe 12 ani, — și va crea con
diții și mai favorabile pentru obține-, 
rea unor recolte bogate de pe uria
șele suprafețe agricole ale Chinei.

In întreaga lume continuă să fie 
discutate cu aprindere rezultatele tra
tativelor dintre N. S. Hrușciov și D. 
Eisenhower.

Astfel, într-o declarație făcută zia
rului „Unita", Palmiro Togliatti, secre
tar general al Partidului Comunist 
Italian, a arătat printre altele:

„Intr-adevăr ,gheața războiului rece 
a fost spartă și acum se pune pro
blema de a face în așa fel îneît dez
ghețul să devină general, adică să se 
treacă definitiv la coexistența pașnică 
și să se meargă înainte pe această 
cale nouă".

La rîndul său, Petro Nenni, secre
tar general al Partidului Socialist Ita
lian, a declarat că întîlnirea dintre 
N. S. Hrușciov și Eisenhower este un 
eveniment pe care socialiștii italieni 
îl așteptau de mult dar care un șir 
de ani a părut de nerealizat.

In cadrul unui discurs electoral 
rostit la 29 septembrie in suburbia 
Woodford din Londra, fostul prim 
ministru al Angliei, Winston Chur
chill a declarat că începutul actual de 
destindere va deschide o eră nouă în 
relațiile internaționale. „Am putut 
constata anul acesta a spus Churchill 
— primele semne că lunga perioadă 
de suspiciune se apropie de sfîrșit". 
EI a arătat apoi că propunerile guver
nului sovietic de dezarmare generală 
și totală reprezintă „unul din cele 
mai necesare obiective".

Adlai Stevenson, fost candidat al 
Partidului Democrat din S.U.A. în a- 
legerile prczindențiale, semnează un 
articol în „New York Times" în care 
subliniază că vizita președintelui Con
siliului de Miniștri al U.R.S.S. în Sta
tele Unite este de bun augur pentru 
pacea lumii.

Ollenhauer, președintele partidului 
social-democrat din Germania occi
dentală își arată satisfacția în legă
tură cu faptul că N. S. Hrușciov și 
D. Eisenhower au ajuns la un punct 
de vedere comun în ceea ce privește 
necesitatea reînceperii tratativelor în 
vederea rezolvării problemei Berlinu
lui. In legătură cu aceasta el a subli
niat că și germanii trebuie să-și adu
că aportul la destindere.

In ziua de 29 septembrie, guvernul 
R. P. Albania, a dat o declarație prin 
care salută declarația guvernului so

vietic asupra dezarmării generale și 
totale, prezentată Organizației Națiu
nilor Unite.

„Dacă toate statele și în primul 
rînd marile puteri vor da dovadă de 
bunăvoință, există toate posibilitățile 
pentru ca acest plan grandios să fie 
realizat în decurs de patru ani și să 
se parcurgă etapele prevăzute în de
clarația guvernului sovietic" — spune 
declarația guvernului R. P. Albania.

Presa din întreaga lume se ocupă 
pe larg de rezultatele vizitei lui N. S. 
Hrușciov în Statele Unite.

„Liderii celor mai mari puteri mon
diale pot fi de acord că au contribuit 
la îmbunătățirea atmosferei interna
ționale", scrie ziarul american „World 
Telegram and Sun". Iar ziarul „New 
York Post" ridieîndu-se împotriva ce
lor care nu sînt de acord cu poziția 
lui Eisenhower spune că „ar fi absurd 
și iresponsabil pentru oponenții po
liticii lui Eisenhower să încerce mini
malizarea acestui efort. Oricine încear
că să combată acțiunea președintelui 
e o victimă a nebuniei nucleare. Chiar 
dacă acesta este un început modest, 
el trebuie încurajat".

„Nu este vorba de o transformare 
peste noapte a climatului relațiilor so- 
vieto-americane. Dar este un punct de 
plecare în schimbarea spre bine, prima 
rază de lumină care străbate lunga 
noapte a războiului rece" — scrie la 
rîndul său ziarul „The Star" din Can- 
sas City.

Expresii de felul acesta abundă în 
presa americană : „Credem că vizita 
a fost un lucru bun !“. „In interesul 
național al ambelor țări problemele 
trebuie rezolvate pe cale pașnică".

In unele ziare americane își mai 
fac loc și unele articole care încearcă 
să îndemne la continuarea politicii de 
menținere a războiului rece. Acestea 
sînt însă din ce în ce mai izolate. 
Pretutindeni, atît în S.U.A. cît și în 
celelalte țări ale lumii capitaliste gla
sul rațiunii răsună din ce în ce mai 
limpede și mai tare.

încălzite de speranța că pacea va 
fi asigurată, toate popoarele se ală
tură luptei dusă de U.R.S.S. și cele
lalte țări din lagărul socialist și stri
gă : Nici război rece, nici cald, ci în
trecere pașnică și bună colaborare 
între state.
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în curînd, apare CATALOGUL CU 
PRODUSE INSECTICIDE, FUNGI
CIDE, etc. fabricate de uzina noastră.

Acest catalog va fi un ajutor pre
țios pentru fiecare muncitor din agri
cultură în lupta contra dăunătorilor 
și bolilor plantelor.

Costul va fi de cca 20 lei bucata.
Comenzile se pot adresa de acum la 

„UZINA 9 MAI" — București, Raion T. 
Vladimirescu, Bd. Ion Șulea nr. 246 bis. 
Telefon 21.20.80

Din R. D. Germană

MARTHA STEPHAN - 
țărancă muncitoare 
a vremurilor noastre

Și in Germania, la fel ca in toate 
țările capitaliste, (ărăncile muncitoare 
au dus-o tare greu. Trudeau pe pă- 
minturile bogătanilor sau a moșieri
lor alături de bărbații lor, de cum 
se iveau zorile și pînă noaptea tir- 
ziu. După terminarea lucrului, frlnte 
de oboseală, trebuiau s-o ia de la ca
păt, pentru a pregăti mâncarea, a 
spăla rufele și a îngriji copiii. Odihnă 
nu cunoșteau.

De toate astea și de multe altele 
își aduce deseori aminte astăzi ță
ranca muncitoare Martha Stephan, 
din comuna Rosenhain. raionul Ldnau 
din R.D. Germană, Și din cite i-au 
spus niște țărănoi care au venit de 
curînd din Germania occidentală, 
acolo viața femeilor muncitoare de la 
orașe și sate este tot grea. Cu totul 
alta e soarta femeilor muncitoare de 
pe ogoarele R.D. Germane.

Astăzi. Martha Stephan, de pildă, 
este membră In cooperativa agricolă 
de producție „Freie Bauer" (Țăranul 
liber) din comună. Lucrează ca mais- 
tră crescătoare de animale.

De cite ori are orileiul să vorbească 
despre munca ei de azi, ochii îi stră
lucesc de bucurie. Și pe bună dreptate. 
Ingriiirea celor 200 de porci pe care 
li are în primire constituie o muncă 
plăcută la care se pricepe bine. Ea 
și-a însușit metodele înaintate de creș
tere a animalelor și le-a pus în prac
tică. In foarte scurt timp, a devenit 
un sprijin de nădejde al brigăzii în 
care a fost repartizată. Atît de mult 
e prețuită de către colectivul ei de 
muncă incit atunci cînd conducerea 
gospodăriei a vrut să-i încredințeze 
misiunea de maistră crescătoare de 
animate, membrii brigăzii nici nu au 
vrut să audă de așa ceva. „Nu ne 
despărțim de ea. Ce rezultate o să 
mai obținem fără Martha?" spuneau 
unii.

Pe de altă parte, nici Marthei nu-l 
venea la îndemlnă să se despartă de 
tovarășii săi de muncă. Totuși, pînă 
la urmă Martha Stephan a acceptat 
propunerea.

In noua ei activitate, a lucrat cu 
rlvnă și s-a descurcat bine. Chiar 
foarte bine.

înainte de trecerea ei In munca dt 
maistră crescătoare de animale, creș
terea porcilor in unitatea lor nu era 
rentabilă. Astăzi, in urma reorgani
zării acestui sector, cooperativa are nu
mai de cîștigat.

Și toate acestea datorită tn mare 
măsură sirguinței și priceperii cu care 
ea îndrumă și controlează adăpostirea, 
îngrijirea și hrănirea porcilor. Bine
înțeles, munca ei e răsplătită din plin. 
Acest lucru o stimulează să obțină 
rezultate tot mai frumoase, fapt ce 
i-a determinat pe cooperatori să hotă
rască dezvoltarea sectorului porcin. 
In curînd. cooperativa trebuie să în
ceapă construirea unui nou adăpost 
pentru porci. Cel vechi a devenit ne
încăpător...

Poate e interesant de știut si care 
sînt glndurile de viitor ale maistrei 
crescătoare Martha Stephan ? De fapt 
e unul singur; să învețe cît mai mult, 
pentru a putea aplica metodele cele 
mai bune, cele mai moderne, în creș* 
ferea porcilor, obținîrul astfel rezul-i 
late din ce în ce mai bune în muncă. 
Ea știe că de rezultatele ei și ale 
altora ca ea, ale tuturor oamenilor 
muncii din R.D. Germană depind» 
bunăstarea lor și a întregului popor. 
Știe că în R.D.G, puterea este în mii- 
nile poporului, care-șl creează zi de zl 
o viață mai luminoasă.

Se poate compara oare viața de azi 
a Marthei Stephan cu cea din trecut, 
cînd nu știa ce e odihna, n-avea nici 
un drept la concediu ?

In acest an, Martha Stephan și-a 
petrecut o parte din concediu la 
Schierke. o localitate climaterică. Dar 
nu numai atît. A fost și în excursie 
la Praga, în R. Cehoslovacă.

De cînd lucrează in coonerativa 
agricolă de producție, Martha Stephan 
a cunoscut și ce înseamnă să lucrezi 
numai 8 ore pe zi și ce înseamnă re
pausul. Și cînd te gîndești că coope
rativa agricolă de producție „Freie 
Bauer" a pornit-o la drum abia de 
curtnd. Nu e greu să deslușești că în 
anii viitori, membrii ei se vor bucura 
tot mai mult de o viață înstărită și 
fericită
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Activitatea sportivă la Troița

Membrii asociației sportive „Voin
ța" din comuna Troița îți vorbesc cu 
multă plăcere despre activitatea lor, 
despre rezultatele obținute și mai ales 
de faptul că au primit drapelul de 
asociație sportivă fruntașă pe raionul 
Tg. Mureș. Trebuie să menționăm că 
tnare parte dintre ei sînt țărani în
tovărășiți romîni și de diferite națio
nalități. Aceștia participă înfrățiți la 
diferite competiții sportive de masă, 
la care obțin rezultate bune. De pildă, 
Ie cea de-a 4-a ediție a Spartachiadei 
de vară, echipa de volei fete, care este 
formată din tinere țărănci din întovă
rășirea „1 Mai", a reușit să ciștige, 
pe rînd, etapa raională și etapa regio
nală, calificîndu-se pentru turneul fi
nal al acestei competiții. De aseme
nea, această echipă participă în pre
zent la competiția sătească dotată cu 
„Cupa Agriculturii" la care a cîștigat 
etapa raională, calificîndu-se pentru 
etapele superioare. La Spartachiada 
fetelor, tinerele țărănci întovărășite

Paraschiva Sandor și Ileana Kovacs, 
participind la concursul de tenis d« 
masă s-au clasat pe primele locuri I» 
etapa raională, iar Ema Sandor ațiocu-> 
pat primul loc la etapa raională * 
concursului de tir din cadrul Sparta» 
chiadei de vară.

în general, sătenii din Troița în> 
drăgesc sportul și sînt prezenți la toa
te manifestațiile sportive care se or
ganizează în fiecare duminică și ii» 
zilele de sărbătoare. în această comu
nă s-au amenajat un frumos teren d» 
fotbal, o pistă de atletism, 3 terenuri 
de volei etc. La etapa pe comună » 
Spartachiadei de vară au participat 
300 de tinere și tineri din Troița. Con., 
ducerea asociației sportive „Voința" 
se preocupă ca membrii ei să desfă
șoare o activitate mai intensă, orga- 
nizînd campionate de casă la discipli
nele fotbal, volei, atletism, tir și alte
le. De asemenea, sportivii fruntași 
participă la campionatul polisportiv 
inițiat de U.C.F.S. raionul Tg. Mureș, 
la fotbal, volei și atletism.

Distins cu „merite sportive"
O altă asociație sportivă sătească, 

care desfășoară o frumoasă activitate 
este „Tractorul" S.M.T. Balta Albă, 
raionul Filimon Sîrbu. Cei peste 300 
de membri ai asociației practică fot
balul, volei, atletism, șah, popice, ti
rul, ciclismul, trinta etc. Echipa de 
fotbal, care numără o serie de trac
toriști fruntași: Costel Mocanu, Stan 
Tutulan. I. Bălan și alții, activează cu 
rezultate meritorii in campionatul re
giunii Galați, iar echipa de juniori 
participă la campionatul raionului Fi
limon Sîrbu. Tînăra Aurica Podașcu 
s-a clasat pe primul loc la etapa re
gională a concursului de tir din ca

drul Spartachiadei de vară, iar Dumi
tra Filip a cîștigat titlul de campioană 
a regiunii Galați la întrecerile de ci
clism. însuși, președintele asociației 
sportive, tov. Lapoviță Răducanu, este 
un sportiv fruntaș. El a cucerit titlul 
de campion al regiunii Galați la în
trecerile de trîntă ale Spartachiadei 
de vară, ediția 3-a. Recent Lapoviță 
Răducanu, a fost distins cu insigna 
„Merite sportive". Este o distincție 
care vine să răsplătească frumoasa 
activitate pe care o desfășoară ca ac
tivist sportiv voluntar.

M. LERESCU

Recoltau la timp si 
SORTATI BUMBACUL 
PE CAUTĂTI ODATĂ CU 
RECOLTAREA.

USCAT/ BUMBACUL CÎT MA) &F 
BltiE St PREDA TI-L LA 
CENTRELE DE RECEPTIONARE., \ 
PE MĂSURA RECOLTĂRII.^ 

<i> <2
vXegoltarea la timp si pe calități a 
BUMBACULUI, ASIGURĂ PRODUCȚII RIDICATE SI 
Ulî VENIT 1HSEMMAT PRODUCĂTORILOR.-
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